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A 2016-os év díjazottjai 

Don Bosco-díj 
Vidáné Nagy Mária 
a Don Bosco Nővérek pesthidegkúti Szent Család Óvodájának intézmény-
vezetője  

Férjével és három gyermekével a Don Bosco Nővérek pesthidegkúti lete-

lepedése, 1991 óta aktív részese a nővérek életének, tevékenységeinek. 

Kiváló pedagógus, nagy gyakorlattal rendelkező óvónő. Személyisége, 

Istenre és emberekre nyitott szíve, mély hite rendkívül fogékonnyá tette 

Bosco Szent János példája iránt. 1994-ben a Don Bosco Nővérek meghí-

vására, az ő gondozásában nyílik meg az akkor még csak délelőtti gyer-

mekfoglalkoztató az oratórium helyiségében. Tapasztalataival, bölcs 

meglátásaival, szakmai hozzáértésével sokak számára nyújt segítséget 

ma is a Don Bosco Nővérek Szent Család Óvodájának vezetőjeként.  
 

Kőszeghy Balázs 
a Szalézi Művek Kft. vezetője  
A szakképzésért felelős Országos Egyházi TISZK vezetőjeként ismerke-

dett meg a szaléziakkal. A Szalézi Művek Kft. megalakulásakor gazdasá-

gi, pénzügyi ismereteire építve a tartományi vezetés felkérte az újonnan 

alakult, a szalézi intézmények gyakorlati képzéséért felelős cég vezetésé-

re, melyet boldogan vállalt el. Mély hite, a Megelőző Módszerre fogé-

kony pedagógiai lelkülete érzékennyé teszi a társadalom perifériájára 

szorult, hátrányos helyzetű, főleg roma fiatalok iránt. Minden tőle telhető 

eszközzel segíti ezen fiatalok munkához jutását és azt, hogy Don Bosco 

szavaival élve „jó keresztények és becsületes állampolgárok” legyenek. 

 

Boldog Sándor István pedagógiai díj 
Dr. Lukács Tamásné 
Az egri Segítő Szűz Mária Főiskolai Leánykollégium 
igazgatóhelyettese 
Az egri Leánykollégium egyik alapító tagja, 18 éven keresztül munkájá-

val és élete példájával sokat tett a főiskolás fiatalok keresztény, szalézi 

lelkületéért. Az ő érdeme is, hogy katolikus, szalézi kollégiumunk na-

gyon keresett alternatív lehetőséggé vált az Eszterházy Károly Főiskola 

állami kollégiumai mellett. 

 

Rózsáné Dr. Czigány Enikő  
Szalézi munkatárs, főiskolai tanár 
Az albertfalvi szalézi munkatársi csoport alapító tagja-

ként 1997-ben tett munkatársi ígéretet. A nagyközönség 

számára is közérthető előadásaival többször is segítet-

te az évente megrendezésre kerülő Szalézi Pedagógiai 

Konferencia munkáját. Pedagógiai témájú, Don Bosco 

Megelőző Lelkiségét bemutató cikkeit gyakran olvas-

hatjuk a Szalézi Értesítőben. Évtizedes munkáját szeret-

nénk megköszönni ezzel a díjjal.   
 

Savio Domonkos-díj 
Csány Márton  
Animátor, az óbudai oratórium segítője   
Hosszú évek óta a szalézi ifjúság meghatározó alakja. Életének kiemel-

kedő része Don Bosco pedagógiai módszere. Sokat tett Boldog Sándor 

István szalézi vértanú életének megismertetéséért. Tevékenyen vesz részt 

az animátorok képzésének alakításában, a fiatalok tartományi lelki, sport 

és közösségi programjainak alakításában. A Szalézi Ifjúsági Mozgalom 

európai elnökeként sokat tett a magyar szaléziak jó hírének továbbvitelé-

ben. 

Vidáné Nagy Mária átveszi a díjat 

Kőszeghy Balázs átveszi a díjat 

Dr. Lukács Tamásné átveszi a díjat 

Csány Márton átveszi a díjat 



 A 2016-os esztendőben sok ese-

mény kötődik az Oratórium megalapítá-

sához, életéhez. Ezért azt javaslom, hogy 

tartományi és helyi programjaink egyik 

fő aspektusa az oratórium legyen. Ideje 

elgondolkodnunk az oratórium jelentősé-

gén, küldetésén, helyes lelki és nevelői 

feladatán és főleg a megújításán. Sok 

gyakorlati kérdést is rendezni kéne az 

oratóriumok kapcsán. Meghívom a Sza-

lézi Családot, hogy közösen fedezzük fel 

és újítsuk meg lelkiségünket, ami nem 

más, mint Valdocco lelkisége. 

1846. április 12. Az Oratórium végleg le-

telepedik állandó helyén, Valdoccóban, a 

Pinardi-házban  

1846. november 3. Margit mama az Ora-

tóriumba költözik    

1856. június 8. Savio Domonkos megala-

pítja a Szeplőtelen Fogantatás Társulatát 

„Don Bosco sajátos lelkipásztori tapasz-

talatra tett szert első oratóriumában. Ez 

az ifjak számára otthon volt, amely befo-

gad, plébánia, amely evangelizál, iskola, 

amely előkészít az életre, játszótér, ahol 

az ifjak jó barátként találkoznak és ör-

vendezve élnek.” (Alapszabályaink 40. 

pont) 

Don Bosco szándéka szerint az oratóri-

umnak négyes funkciót kellett ellátnia. 

Négy fontos terület volt, amely a fiatalt 

közelebb vezeti Istenhez, és így 

„becsületes polgára lesz a hazának, és 

majdan a mennyországnak is”. 

Ehhez elengedhetetlenül fontos volt a ka-

tekizmusoktatás, az ünnepek megszente-

lése és a rossz társaság távoltartása a 

megelőző nevelési módszer segítségével. 

Don Bosco először a kellemes és tisztes-

séges szórakozásról beszél, de rögtön 

utána teszi, hogy ez csak járulék, és csak 

édesgetésként szerepel a gyermekek ré-

szére. A fő cél, ezt ő maga is többször ki-

emeli, a vallásos oktatás. 

Az oratórium jellegzetesen szalézi tevé-

kenységi forma, mely kezdetben egysze-

rű hitoktatás volt, de sohasem hiányozha-

tott belőle a játék, a jókedv, vidámság. 

Don Bosco 1846-ban alapította meg ora-

tóriumát Valdoccóban. Számára az öröm 

volt a „tizenegyedik parancsolat” - az 

öröm, mely a fiatalok és nevelők közötti 

együttműködésből és bizalomteljes kap-

csolatból születik. 

A szalézi oratórium sokrétű, vallásos if-

júsági szabadidőközpont. Olyan minden-

ki számára nyitott intézmény, ahol a fia-

talok szabadon kibontakoztathatják krea-

tivitásukat. Olyan közeg, ahol mindenki 

lehetőséget, teret és támogatást kap ah-

hoz, hogy elképzeléseit és vágyait épít-

hesse. Mindenki tehetséges valamiben! 

Valaki a számítógépes berendezésekhez 

ért, valaki szuperül zenél, valaki magas 

szinten tud sportolni.  

Egy jó oratóriumban mindez együtt egy 

olyan nagy baráti közösséget hoz létre, 

amelyben mindenki megtalálja a saját ré-

szét, és a közösség életét mindenki úgy 

építi adottságaival, ahogyan tudja. A 

sporton, a zenén, a játékon és a különbö-

ző közös programokon keresztül családi-

as, baráti légkörben fejlődhetnek a fiata-

lok emberi és keresztényi értékekben. 

Az oratórium vezetője és szíve a szalézi, 

aki jó atyaként mindenkinek a mindene. 

Nála fut össze minden és mégsem ő van 

a középpontban. Az oratóriumi közösség 

összetartó ereje a közös meggyőződés-

ben rejlik, hogy Isten szeret bennünket és 

vidámságra teremtett minket. Don Bosco 

ezt így foglalta össze: „Mi a szentséget a 

vidámságban éljük meg.” 

Az Irgalmasság jubileumi szentéve külön 

is meghív minket az oratóriumi lelkület 

és élet elmélyítésére. 

Az oratórium az irgalmasság színtere a 

szalézi küldetésben, hiszen mindenki felé 

nyitott, Isten egyetemes üdvözítő akara-

tát kinyilvánító meghívás. Don Bosco 

mint a mennyei Atya irgalmasságának 

tanúja vezette Valdocco ünnepeit és min-

dennapjait. Ezért volt gondja mindenkire, 

aki bizalommal fordult hozzá, és minden 

élethelyzetben fiai mellett állt, az imád-

ságban éppen úgy, mint a munkában, a 

lelkivezetésben és a közösségi életben. 

Nem csak ünnepelni akart a fiúkkal, de 

támaszuk lett a kudarcokkal teli hétköz-

napokban is. A „Megelőző módszer”, 

mint az irgalmasság lelkisége vált valóra. 

Meghívom a magyar Szalézi Családot, 

minden munkatársunkat, barátunkat, 

hogy a szentév alkalmából tanulmányoz-

zuk az irgalmasság jelenlétét Don Bosco 

írásaiban és nevelési gyakorlatában. 

Lássuk meg Atyánk fiatalkori fejlődésé-

ben, hivatásában és szalézi életében az 

irgalmas Atya jelenlétét. Atyánk, aki ir-

galmas volt Bosco Jánossal, velünk is ir-

galmasságot gyakorol. És mint Őt, úgy 

minket is meghív, ránk is küldetést bíz, 

hogy az Ő Atyai Szívét vigyük a fiatalok 

és a családok életébe. 

 

P. Ábrahám Béla SDB 

tartományfőnök 
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A Szalézi Értesítő következő száma júniusban jelenik meg. 

A tartományfőnök levele  

 

Kedves Barátaink! 
Don Bosco Atyánk Tisztelői! 
 

Az első Oratórium udvara 

„Ne lépj be szétszórtan. Úgy szemléld, mint a bevetett mezőt;  

mint a házat, amelyben atyád élt. Hallgasd!”   (Don Ersilio Renoglio) 

A SZALÉZI IRGALMASSÁG A MEGELŐZŐ MÓDSZER MEGÉLÉSE 
IRGALMASSÁGUNK MEGÉLÉSÉNEK LEGFŐBB HELYE AZ ORATÓRIUM 
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 Szívemben és elmémben őrzöm Don Bosco születése 

bicentenáriumának felejthetetlen emlékeit, amit augusztusban 

együtt élhettünk meg Valdocco és Colle Don Bosco szalézi 

szent földjén. Csodálatos ajándék és kegyelem volt, hogy több 

napon keresztül együtt lehettünk az ötvennyolc országból 

érkezett fiatalok ezreivel.  

A bicentenárium záró ünnepsége is rendkívüli volt Colle Don 

Boscóban. Nagy öröm volt számomra hallani az ünnepségekről 

szóló híreket és azok visszhangját, amelyeket a világ 

legkülönbözőbb pontjain tartottak a most lezárt év folyamán. A 

Szentléleknek hála a Szalézi Család teli van élettel.  

A szalézi jubileumi év után elérkezett annak az ideje, hogy 

megtervezzük és megvalósítsuk mindazt, amit most a 

szívünkben hordozunk. A jövőre és a világon szinte mindenütt 

elterjedt Szalézi Családunkra gondolva szeretném felfedni 

előttetek az egyik legbensőbb álmomat, amelyet néhány 

hónappal ezelőtt már megírtam a szalézi testvéreknek címzett 

levelemben.  

Az álmom pedig a következő: azt szeretném, ha Don Bosco 

születése bicentenáriuma után, s e csodálatos esemény 

gyümölcseként a Szalézi Családot boldog férfiak és nők 

alkotnák.  

Meglepődtetek? Úgy gondoljátok, furcsa, hogy erre vágyom? 

Vagy hogy ez egy utópia? 

Számomra ez egy kibontakozó valóság, amelyre a világnak 

nagy szüksége van, s amit a fiataljaink is megérdemelnek.  

Tudjátok mit? Semmi kétségem afelől, hogy a világon 

mindenhol, mindannyian, Don Bosco számos barátjával, a 

fiatal vezetőkkel és a világi hitoktatókkal együtt jót teszünk, 

nagyon sok jót, de úgy gondolom, ez még nem elég. Mert bár 

ez is nagyon fontos, de nem elegendő! 

Ennek a jónak, olyan férfiak és nők, megszentelt vagy világi, 

de mindenképpen szalézi identitású emberek tanúságtételéből 

kell származnia, akik boldognak érzik magukat, és valóban 

azok is. Az nem lehet, hogy a közösségeinkben, jelenléteinkben 

és műveinkben ne olyan emberek éljenek, akiket boldoggá tesz 

a küldetésük és az életük, amelyet nap mint nap 

odaajándékoznak. 

Mindannyian ismerünk olyanokat, akiket igencsak próbára tett 

az élet. Hisz az élet maga is ilyen.  Senki sem kerülheti el ezt a 

sötét és fájdalmas oldalát. A keresztények boldogsága nagyon 

is emberi boldogság, amely nem feledkezik meg a testi és 

kapcsolati dimenzióról sem, és ahogy Szent Pál is mondta, 

leginkább a nyomorúság közepette is jelenlévő örömben 

nyilvánul meg. Tehát a keresztény boldogság a hívő lelkének 

mélyében lakozik, amely nem más, mint az Istennel való benső 

kapcsolata. Senki sem tudja ettől megfosztani, mert senki sem 

tilthatja meg egy kereszténynek, hogy szeresse az Urat és a 

testvéreit, akár a legszélsőségesebb helyzetekben is: erre 

emlékeztet a vértanúk példája.   

Ezért kell a vidámságunkkal és a mosolyunkkal megmutatnunk 

minden nap, hogy boldoggá tesz az élet, amit megélünk és amit 

odaajándékozunk. És ha minden keresztény embernek ezt a 

fényt kellene árasztania magából, mennyivel inkább kell így 

tennünk nekünk, a Szalézi Családnak, akik Don Bosco 

karizmájának örököseivé váltunk! Egy olyan atya gyermekei 

vagyunk, akinek a szentség állandó vidámság; mi pedig az ő 

lelkesedésével szenteljük életünket és időnket mások 

szolgálatára.  

Nem tehetjük mindezt közönyösséggel. A legjobb példát, amit 

mindannyian megtapasztaltunk, az édesanyák jelentik. Ők 

életet adtak és az életüket adják nap mint nap, feltétlen 

gyöngédséggel és derűvel, anélkül, hogy ránk hárítanák 

fáradságukat és fájdalmaikat.  

A szalézi karizmának van egy egészen egyedi tulajdonsága: 

mindene megvan, amellyel reményt, optimizmust, és 

lelkesedést sugározhat. És nekünk, nektek és nekem, akiknek 

megadatott, hogy ezt ma megtestesíthetjük, ki kell hirdetnünk a 

világnak, hogy boldogok vagyunk, hogy az életünknek 

csodálatos, valódi értelme van, és hogy Jézus követése Don 

Bosco nyomdokaiban kiteljesíti az életünket.  

Ha ez nem volna elég motiváció, kedves barátaim, az biztos, 

hogy az összetett, sokszor kemény és közönyös világunkban a 

szavaknál a tettek tudják csak jobban megérinteni az emberek 

szívét. És ha van valami, amelyre ennek a világnak iszonyú 

nagy szüksége van a béke mellett, akkor az a remény, valamint 

az olyan férfiak és nők, akik szinte tudtukon kívül is reményt 

sugároznak.   

Idén Sierra Leonéban leszek a január 31-i Don Bosco ünnepen. 

Azért utasítottam vissza Valdoccót (remélhetőleg Don Bosco is 

beleegyezett az égből), hogy a sierra leonei testvérekkel, az 

ottani Szalézi Családdal és azzal a sok száz gyermekkel 

lehessek, akik az ebolajárvány során vesztették el a szüleiket.  

Szeretném, ha a jelenlétem az egész Szalézi Család jelenlétét 

jelképezné, a remény, a szeretet, a közvetlenség hírvivőjét, 

hogy velük együtt élhessem meg azt a boldogságot és 

vidámságot, amelyről álmodtam, azt az erőt, amely átsegít a 

mindennapok nehézségein. 

Drága Szalézi Családom, valósítsuk meg együtt ezt az álmot! 

Don Bosco megérdemel egy ilyen családot.  

 Ez lesz az egyik csodálatos gyümölcse Don 

Bosco születési bicentenáriumának, melyet a 

nemrégiben lezárt évben ünnepeltünk. Olyan Szalézi 

Családról álmodom, melynek tagjai, férfiak és nők, 

szerzetesek és laikusok, akik mély hittel, csillogó 

szemmel és Istennel eltelt lélekkel igyekeznek élni 

A rendfőnök üzenete 
      Ángel Fernández Artime 
 

       Olyan Szalézi Családról álmodom,  
amelynek tagjai boldog férfiak és nők 

 Az nem lehet, hogy a közösségeinkben, 
jelenléteinkben és műveinkben ne olyan 
emberek éljenek, akiket boldoggá tesz a 
küldetésük és az életük, amelyet nap mint 
nap odaajándékoznak.  

Hittel, Istennel teli  
Szalézi Családról álmodom 
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mindennapjaikat.  
 

 Néhány hónappal ezelőtt azt írtam szalézi 

rendtársaimnak, hogy az egyik legértékesebb minőségünk, 

amelyre nagyon oda kell figyelnünk, az az, hogy sok helyen, 

számos országban, ahol jelen vagyunk és nagy odaadással 

dolgozunk, az emberek a munkánkról ismernek bennünket, de 

nem tudják, vagy megfeledkeznek arról, miért tesszük mindezt, 

és mi is az életünk valódi értelme. Csodálattal néznek ránk a 

fiatalokkal végzett munkánkért, nagyra értékelik az 

iskolahálózatainkat s köztük a szakképzéseinket. Végtelen 

tisztelet övez az utcagyerekek közötti tevékenységeink miatt, 

számos oratoristánkat dícsérik odaadásáért és kreativitásáért, 

nagy figyelemmel kísérik a szegény sorsú fiataloknak, 

családoknak megnyitott házaink életét stb. 

Sokszor azonban nem tudják megmondani, kik vagyunk, és 

még kevésbé, miért tesszük, amit teszünk, miért élünk úgy, 

ahogy élünk. 

És ez az én álmom, szeretett Szalézi Családom, Don Boscónak 

és az ő karizmájának barátai: hogy bárki, aki találkozik velünk, 

valamely közösségünkkel, vagy egy csoportunk tagjaival, a hit 

embereinek jelenléte érintse meg, akiknek mély és szilárd hitük 

van, s egyszerű tetteinkkel és életünkkel szinte akaratlanul is 

felfedjük kik vagyunk, kihez tartozunk. Mert elsősorban hívők 

vagyunk, s erre büszkék lehetünk, tudva: „milyen jó engedni, 

hogy visszatérjen, megérintse az életünket, és útnak indítson 

minket az ő új életének közlésére! Végső soron az történik, 

hogy »amit láttunk és hallottunk, azt nektek is hirdetjük« (1 Jn 

1,3).” (Evangelii Gaudium, 264.) 

Mély meggyőződésem, hogy ez az az út, amelyre ma a 

leginkább szükségünk van, ahogy a világnak is. Ápoljuk, 

tápláljuk és mélyítsük el hitünket, legyünk a hit emberei, azért 

tegyük, amit teszünk, mert meghallottuk Jézus hívását, és 

megéreztük annak a valódi örömét, hogy igent mondunk az 

Úrnak, aki tanúiként küld minket az emberek közé. Ha Istennel 

eltelt férfiak és nők vagyunk, kisugározhatjuk Őt mindazokra, 

akikkel a mindennapjaink során találkozunk.  

Így hirdette Istent Don Bosco. Aki mindig jelen van és él. Isten, 

mint társ, mint a levegő, amit beszívunk. Olyan, mint a ha-

laknak a víz, mint a szerető szív meleg fészke. Ő az élet illata. 

Csak a gyermekek tudják, milyen is Ő, a felnőttek nem. Egy 

kisfiú elvarázsolva nézte a katedrális gyönyörű üvegablakait, 

melyeken átragyogtak a nap sugarai. „Most már tudom ki a 

szent” – mondta váratlanul. „Valóban? Kicsoda?” – 

kérdezte a hitoktató. „Az, aki átengedi magán a fényt.” 

Don Bosco egy ragyogó üvegablak volt, aki átengedte magán 

Isten fényét. A Szalézi Családnak is ezt kell tennie.  

 

Megmaradni, szeretni, 
gyümölcsöket teremni 
 

A világnak egy olyan Szalézi Családra van szüksége, amelynek 

tagjai képesek megmaradni, szeretni, gyümölcsöket teremni. 

Ez a három ige, a szőlőtő és a szőlővessző (Jn 15,1-11) ikonja 

előtt arra hív bennünket, hogy vegyük tudomásul, mennyire 

fontos mélyen Jézusban gyökerezni, hogy mindinkább Benne 

maradjunk, és általa egy olyan vonzó testvériességet éljünk 

meg, amely a fiatalok és mindazok szolgálatához vezet 

bennünket, akikhez Családunk karizmatikus jellemzői 

irányítanak.  

Ez a három ige segít megvalósítani életünkben Isten 

elsőbbségét, de nem szabad megfeledkeznünk arról sem, hogy 

elsősorban „Isten keresői” és szeretetének tanúi vagyunk a 

fiatalok és közülük is a legszegényebbek között. 

Ez a három ige a szívünk mélyére hatolva arra ösztönöz, hogy 

még inkább részeseivé váljunk Isten művének. Istennel együtt 

dolgozzunk a szőttesen, a testvériesség, a tisztelet, a nélkülözők 

és a reményvesztettek iránti figyelmesség fonalával.  

Üzenetem végén szeretnélek emlékeztetni mindannyiótokat, 

hogy szalézi család vagyunk; Don Bosco csodálatos karizmáját 

nem azért kaptuk, hogy magunkkal foglalkozzunk, hanem hogy 

adjunk és önmagunkat adjuk oda, hogy Isten irgalmának 

kezei és megtestesítői legyünk.  

Bollettino Salesiano 2016/1-2 
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Interjú 
Havasi József atyát az újrakezdés éveiről Lengyel Ákos kérdezte 
 

Huszonöt év távlatából 
A Magyar Szalézi Tartomány újraindulása 

Milyen volt itt a helyzet huszonöt évvel 

ezelőtt? A rendtársak összejöttek annak 

a hírére, hogy újból lesz szalézi tarto-

mány? 
 

A nagyrészük első hívásra jött és  idős 

fejjel kimondta: – Itt vagyok, dolgozni 

akarok! – ez lelkesített engem. Nagyré-

szük kijelentette, hogy visszatér. De ho-

va? Mert egy évvel korábban visszakap-

tuk ugyan Szombathelyen és Balassa-

gyarmaton a plébániát, de rendház nél-

kül. Ezért nem volt semmink, az égadta 

világon semmink. Június végén jártam 

Rómában, a rendfőnökségen, ahol elő-

adást kellett tartanom a magyar helyzet-

ről. Azt mondtam a rendtársaknak és a 

rendfőnöknek, hogy elkezdtük a mínusz-

nál és mostanára elérkeztünk a nulláig. 

Ez volt a helyzet.  
 

Mit csináltak a rendtársak, mielőtt újra-

alakult volna a tartomány?     
 

Nagyrészük plébánián dolgozott, mint 

plébános vagy káplán, kántor vagy sek-

restyés, a másik része fizikai munkás 

volt, vagy nyugdíjas, mert ebben az idő-

ben már nyugdíjasok is voltak köztünk.  
 

Hogy kezdődött a tartomány újraalakí-

tása? Volt két plébánia, és ennyi? 
 

Igen, de ezek is olyan „félmegoldások” 

voltak, mert nem volt hova tenni a rend-

társakat, a rendházakat nem kaptuk még 

vissza. Az első lépésben megpróbáltuk 

Balassagyarmaton kiszélesíteni a házun-

kat, meg Szombathelyen keresni egy-két 

helyet a rendtársaknak. Nagy hálával 

tartozom Marosi Izidor váci püspök úr-

nak, aki azt mondta: – Ide figyelj, hal-

lom, hogy nincs semmitek, hát itt van 

Újpesten a Megyeri úti plébánia, az jó 

lesz nektek. – Hát – mondom –  jó, püs-

pök úr, hálásak vagyunk, de úgy tudom, 

hogy van ott egy plébános. – Jó, jó – 

mondja – majd gondoskodok én róla,  

kanonok lesz Vácon. Így jöttünk ide, 

Újpestre, most, augusztusban lesz hu-

szonöt éve.  
 

Hogyan sikerült ebből tovább fejlődni, 

visszaszerezni újabb házakat?  
 

Úgy szólt a törvény, hogy vissza lehet 

igényelni a volt tulajdonainkat, amit sze-

retnénk visszakapni. Ezen a téren nagy 

segítségemre volt egy ügyvéd, dr. Papp 

Antal, aki sajnos ma már nem él. Ő szív-

vel-lélekkel támogatott, segített minket, 

harcolt, hogy egymás után kapjuk vissza 

a házainkat. Megemlítem például Óbudá-

nak a visszaszerzését, mert nagy szüksé-

günk volt rá, hogy Budapesten legyen 

egy házunk. Ezt is nagy nehézségek árán 

kaptuk vissza, de hála Istennek ma az 

egyik legszebb és legnagyobb házunk 

Budapesten. Aztán lassan-lassan, egymás 

után visszakaptuk a házainkat, de telje-

sen romos állapotban. Például amikor 

megláttam Péliföldszentkeresztet, azt 

mondtam: „Ezt nem kérjük vissza!” De 

ma büszke vagyok és örülök, hogy visz-

szakértük, mert ma egy gyönyörű házunk 

Péliföldszentkereszt.   
 

Mindent visszakaptak? 
 

Nem. Be kellett adni, hogy melyik há-

zunkat igényeljük vissza. Tíz év volt erre 

2001-ig, és utána volt egy rendelet, hogy 

minden rendnek valamiről le kell monda-

nia, és ezért az Egyház kapott minden 

évben egy meghatározott összeget az 

államtól. Mi lemondtunk két házunkról, 

Tanakajdról, amiért igen fáj a szívem, 

mert gyönyörű ház volt, ott volt a 

 Huszonöt évvel ezelőtt, 1991. január 31-én új korszak kezdődött a Magyar Szalézi Tartomány életében: ekkor volt P. Hava-

si József tartományfőnöki beiktatása. Sok tanulságot tartogat a visszaemlékezése erre a korra, amikor negyven év szétszóratás 

után újra kezdték a szerzetesi életet Magyarországon. Habár Havasi atya és az akkori szaléziak nem tudták, mi vár rájuk, de ott-

hagyták egyházmegyei, külföldi szolgálatukat, vagy éppen polgári foglalkozásukat, hogy újra kezdjék a szalézi életet. Mert rajong-

va szerették a rend alapítóját, Don Boscót. 

Havasi József atya tartományfőnöki beiktatása huszonöt  évvel ezelőtt a  Szondi utcai Szent Család-templomban 



novíciátusunk, és Újpesten, a Baross 

utcában a kollégiumról, ami ma egy gaz-

dasági iskola.  
 

És azok az intézmények, amelyek koráb-

ban szaléziak voltak?   
 

Ezeket visszakaptuk. Nem ment egyszer-

re, lassan-lassan egymás után, mert ne-

héz volt a bennlévőket kitelepíteni. Ez is 

egy borzalmas dolog volt, amit én, aki 

külföldről jöttem, nem értettem, hogy 

nem mi kaptunk kártérítést, hanem azok, 

akik addig használták, mi pedig romok-

ban kaptuk vissza a házainkat.  
 

Milyen instrukciókat tudott adni a rend-

társaknak huszonöt éve, akik akkor ösz-

szejöttek? Mi legyen, ki mit csináljon? 
 

Nem volt könnyű. Voltak, akik nagy 

lelkesedéssel jöttek, de már idősek voltak 

és nem sokat tudtak tenni, mások, akik 

aktívak voltak, azok meg nagyon nehe-

zen jöttek el, mert a püspök urak sem 

engedték el őket szívesen. Az előbbiek 

közül szeretném kiemelni Fias Istvánt, 

aki Bodonyból jött vissza. El akartuk 

kezdeni a novíciátust, de kellett hozzá 

novíciusmester is. Nem tudtam, ki le-

gyen. A többiek Fias atyát említették, aki 

akkoriban egy hatalmas plébánián volt. 

Elmentem hozzá. Nagy ebéddel fogadott, 

aminek a végén azt mondtam neki:  

„Gondolhatod, hogy nem azért jöttem, 

hogy ebédeljek, hanem kérni szeretnék 

valamit tőled. Szeretném, ha visszajönnél 

és te lennél a novíciusmester.” Soha nem 

felejtem el, annyira megható volt, amikor 

ez az idős rendtárs csak ennyit mondott: 

„Mikor menjek?” Ez gyönyörű dolog 

volt! És sok ilyen rendtársam volt! Aki 

otthagyott mindent és azonnal jött, pedig 

nagy nyomorba jött vissza. Például ami-

kor Peisch atya visszajött Óbudára, egy 

nyomorúságos konténerben lakott, de 

visszajött, lelkesen. 
 

Milyen állapotban volt a novíciátus? 

Hogyan tudott az elindulni? 
 

Mindjárt, amikor visszakaptuk Szombat-

helyet, arra gondoltunk, hogy novíciátus 

kell. Volt egy kis épület, amit valamikor 

az iskolaigazgatónak építettek szolgálati 

lakásként, azt gyorsan átépítettük, hogy 

szeptemberben ott kezdődhessen a 

novíciátus.  Még nedvesek voltak a falak, 

amikor megnyitottuk. Szép épületet épí-

tettünk oda, minden novíciusnak volt 

szép szobája, a megáldására pedig a 

rendfőnök úr is eljött szeptember 8-án, és 

buzdított minket, hogy előre, előre, de 

nem volt hová előre, mert még akkor 

sem volt semmink.  
 

Az első novíciusok, akik ’91 után jelent-

keztek, hogy gondolhatták, hogy 

szalézinak jönnek, hiszen előtte gyakor-

latilag nem volt szalézi rend Magyaror-

szágon? 
 

Hát igen… Azért voltak szalézi atyák, 

akik plébániákon dolgoztak és ők lelke-

sen foglalkoztak a fiatalokkal. Béla atya 

például a Szent Család-templomba járt, 

ahol Peisch atya volt az úgynevezett 

„káplán”, akin keresztül ő megismerte a 

szaléziakat, és mint teológus már szalézi 

akart lenni. Amikor fölszentelték ’91-

ben,  azonnal jelentkezett, hogy jön 

novíciátusba. A többiek pedig… Szeret-

ném megemlíteni, hogy Bécsben kiadtuk 

Don Bosco életét, amit Lukács István írt. 

Szegedi István álnéven adtuk ki és sze-

rencsére egy békepap protekcióval 6000 

könyvet elhozott Magyarországra. Két 

mostani rendtársunk ebből a könyvből 

ismerte meg Don Boscót és így jelentke-

zett a novíciátusba.  
 

Továbbra is volt együttműködés a Ma-

gyar Tartomány és a bécsi központ kö-

zött? 
 

Ez volt a szerencse, hogy én több mint 

harminc évet külföldön éltem, az osztrá-

kokat és a németeket is jól ismertem, és 

mentem mindig kalapozni Rómába is. 

Hihetetlen segítséget adtak. Ennek kö-
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A régi képen Havasi atya mellett baloldalon a jelenlegi tartományfőnök,  

Ábrahám Béla atya, még mint diakónus és reménybeli szalézi 

 Havasi József atya tartományfőnöki beiktatása 1991. január 31-én volt Buda-

pesten. Néhai rendtársa, Zsédely Gyula huszonöt évvel ezelőtt így írt az Új Ember-

ben erről a jeles eseményről: 

 

 „Január utolsó csütörtökén a Szondi utcai Szent Család templom több mint 

félezres hívőserege régen várt kedves ismerőseit köszöntötte, mikor 46 koncelebráló 

szalézi rendtestvér vonult az érkező mai magyar „Don Bosco” elé. Az osztrák szalézi 

tartományfőnök, P. Dr. Josef Keler kísérte el Bécsből rendtársát, barátját, az új ma-

gyar provinciálist, P. Havasi Józsefet, akit a 17 000 tagot számláló rend főnöke, P. 

Egidio Viganò 1990. november 1-én a Szent István Magyar Tartomány élére állított. 

A szentélyben a pesti Szent Család templom plébánosa, Gyulai Oszkár köszöntötte a 

Szalézi Családot: a papokat, a segítő testvéreket, a Segítő Szűz Mária Leányait, a 

munkatársakat; majd P. Josef Keler búcsúztatta rendtestvérét, P. Havasit az osztrák 

rendtársak nevében. Kedves barátot és munkatársat vesztenek – mondta –, de tudják, 

hogy jó helyre került. A magyar rendtársak nevében P. Dauner János üdvözölte az 

új tartományfőnököt, aki 34 év után tért vissza övéi közé, akiket tulajdonképpen soha 

el sem hagyott, hisz az elmúlt hosszú évek folyamán számtalan tanújelét adta együtt-

érzésének. Visszatérése pedig például szolgálhat azok számára, akik még tétováznak, 

mérlegelnek. Erőt ad ez a példa, hogy a megmaradt szaléziak Don Bosco optimizmu-

sával, Isten ügyéért minden nehézséget is vállaló lelkületével és elhatározásával 

kezdjék el új életüket. 

Havasi József megköszönte Dauner atya üdvözlő szavait, és köszönetet fejezett ki 

Gyulai Oszkár plébánosnak, hogy helyet adott a szaléziaknak ünnepük megtartásá-

ra. – Úgy érzem magam – mondta a többi között –, mint Don Bosco atyánk 1841. 

december 8-án, amikor befogadta első növendékét, az árva Garelli Bertalant. Aztán 

jöttek a többiek, tízen, százan, ezren, s ő mindig más templomban kért helyet nekik, 

hiszen nem volt saját otthonuk. Negyvenegy év telt el, mióta a pártállam szétzavart 

bennünket, s otthonunk nekünk sincs – jelentette ki. (…) 

Még hallom P. Havasi kérését: 

– Búcsúzóul, vagy inkább indulásnak, kezdésnek, hadd kérjek még valamit tőletek: 

ha találkoztok az utcán, vagy bárhol hangoskodó, szokatlan öltözetű, fölényeskedő 

fiatalokkal, ne szóljátok meg, inkább szeressétek őket, nyújtsátok feléjük a kezeteket. 

Erre várnak…” 



szönhetően föl tudtuk építeni a házain-

kat. Mindig volt, aki segített rajtunk. De 

a rendtársaink is nagylelkűek voltak. 

Sokan spóroltak, és amikor visszajöttek, 

nagy összegekkel segítették a rendet. 

Így tudtuk mindjárt megkezdeni az épít-

kezést mindenhol.  
 

És jöttek-e a hívek ? Lettek-e új szalézi 

hivatások? 
 

A hívek jöttek, mert a szalézi atyák  

megmaradtak szalézinak, mindig be-

széltek Don Boscóról. Voltak illegális 

munkatársaink is, és amikor megkezdő-

dött a munka, jelentkeztek: „Itt va-

gyunk!” A munkatársak sokat segítet-

tek. És hála Istennek, az első időkben 

több fiatal jelentkezett szerzetesnek, 

mint most. Persze, nemigen ismerték a 

szerzetesi életet, nem ismerték Don 

Boscót. Jelentkeztek, utána meg lemor-

zsolódtak, mert nem olyan könnyű, a 

szerzetesi élet is megköveteli a magáét, 

de az első években sokkal többen je-

lentkeztek, mint ma.  
 

Hogy alakult ki az, hogy most már 

több ezer fiatal járhat Magyarországon 

szalézi iskolákba? 
 

Ez sem volt könnyű. Az első iskolánk 

volt ’93-ban Kazincbarcika. Megkere-

sett az alpolgármester, és azt mondta, 

baj van, mert egy munkatárs elkezdte a 

munkát, de mindjárt keresztet  és Don 

Bosco képet rakott ki az osztályban, 

holott az állami törvények nem tették 

ezt lehetővé. Az volna a legjobb, ha 

átvennénk az iskolát. Ki kell hangsú-

lyoznom, hogy ez egy cigány iskola 

volt, ahol borzalmas körülmények ural-

kodtak. Én akkor összehívtam a tarto-

mányi tanácsot, és azt mondtam: a mi 

szabályaink szerint elsősorban az elha-

gyott fiatalokért vagyunk itt. Ha újra 

kezdjük, akkor mindjárt avval kell kez-

deni, ami a szabálykönyvünkben az első 

helyen van. És így vettük át Kazincbar-

cikát.  
 

Miben rejlik a szaléziak sikerének tit-

ka? Mitől hallgat ez a rengeteg fiatal – 

egyáltalán, a rengeteg cigány fiatal – a 

szaléziakra és szívesen jár iskolába?  
 

Nem könnyű ez sem. Még könnyebb 

volna, ha több szalézi volna, akik Don 

Bosco szellemét átvennék, de hála Is-

tennek, vannak laikusok is, akik szívvel

-lélekkel teszik a dolgukat. A legfonto-

sabb a cigánygyerekekkel való foglal-

kozásban, elfogadni őket, úgy, ahogy 

vannak és szeretni őket. És akkor lehet 

valamit kezdeni. Don Bosco szellemé-

ben akarunk dolgozni, elfogadni és sze-

retni a gyerekeket, megbecsülni őket, és 

ezzel eredményeket tudunk elérni. 
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 Hogyan kerültek szerzetesek a 

kommunista elnyomás végrehajtásáért 

felelős államvédelmi tisztekkel egy per-

be? Tényleg minden ÁVH-s gonosz volt? 

Miért helytelen leügynöközni mindenkit, 

akinek a neve szerepel a diktatúra belügy-

minisztériumának megmaradt elhárítási 

irataiban? És mit vétettek a szaléziak, 

hogy egyiküket, a szerény és mindig vi-

dám laikus testvért, Sándor Istvánt 1953. 

június 8-án kivégezték? Miért nevezték 

őket „munkáspapoknak”? És honnan a 

szalézi szerzetesek kimeríthetetlen jóked-

ve? 

A válaszokat és a részletek megismerését 

tartalmazza a Don Bosco Szalézi Társasá-

ga és az Új Ember Kiadó közös gondozá-

sában megjelent, eddig feltáratlan levéltá-

ri források feldolgozásával íródott kötet. 

A történész-muzeológus szerző az Állam-

biztonsági Szolgálatok Történeti Levéltá-

rában végezte kutatásai nagyobbik részét 

a kommunizmus, majd puhább változata, 

a szocializmus politikai rendőrsége által 

megfigyelt, illegalitásban vagy emigráció-

ban élő szalézi szerzetesekről. Az össze-

gyűlt anyagot a Don Bosco Szalézi Társa-

sága tartományi archívuma, az esztergomi 

Prímási Levéltár és a Szombathelyi Egy-

házmegyei Levéltár dokumentumaival 

egészítette ki. Életútinterjúkat készített a 

diktatúrában a szaléziakkal együtt szenve-

dő civil kortársakkal. 

A Time magazin 1949. február 14-i szá-

mának címlapján szereplő bebörtönzött 

bíboros, Mindszenty József letartóztatásá-

val és mindössze ötnapos koncepciós pe-

rével indult el a gyűlölet és erős részre-

hajlás övezte magyarországi egyházüldö-

zés. Ettől kezdve nyíltan és félreérthetet-

lenül folyt az élet-halál harc a „klerikális 

reakció” képviselői, a papok és a szerze-

tesek ellen. A bíboros volt az első, aki 

vette a bátorságot és neve mellé odatette a 

C. F. betűket a különféle kínzásokkal 

kicsikart „beismerő vallomása” mellé. 

Coactus feci, azaz kényszer hatására írta 

alá a kommunista bíróság által perdöntő 

bizonyítékként kezelt dokumentumot. 

Ugyanezt írta neve mellé a három és fél 

év múlva letartóztatott szalézi tartomány-

főnök, Ádám László is. Ő annak az ab-

szurd pernek volt az egyik vádlottja, 

amelyben kilenc ávóst, két civilt és öt 

szalézi szerzetest ítéltek el; a 39 éves Sán-

dor István örökfogadalmas szerzetes test-

vért az államvédelem két tisztjével együtt 

halálra. A rendszerváltás után rehabilitál-

ták mindnyájukat. Sándor István vértanút 

2013. október 19-én a boldogok sorába 

emelte az Egyház. 

A kötet kilenc fejezetben (I like Don 

Bosco; Jókedvvel, bőséggel; Aki nincs 

ellenünk, az kivel van?; Ki kicsoda?; Ez a 

hatalom öl; Fogalomzavar; Adta, vette, 

teremtette; Aki a virágot szereti…; Édes 

otthon) tárgyalja a kommunista vallásül-

dözést itthon és külföldön megélt 

szaléziak, különösen Ádám László és 

Edelényi István illegális tartományfőnö-

kök, az osztrák tartományba kényszerült, 

majd a magyar tartományt 1990-től újjá-

szervező Havasi József és a ma a 

pesthidegkúti rendházban szolgáló Roboz 

Etelka nővér kitartó,  szerzetesi fogada-

lomhoz hű életét. Ők akkor és azóta is a 

legtöbbet áldozták azért, hogy minden 

kényszer ellenére Isten jóságát közvetít-

sék a fiatalok felé.  

A Kommunizmus Áldozatainak Emlék-

napja alkalmából a Terror Háza Múzeum-

ban mutatták be február 26-án a szaléziak 

kommunizmus és szocializmus alatti tör-

ténetét összefoglaló könyvet. 

A könyv megvásárolható a szalézi rend-

házakban 1980 Ft-os áron. 

Könyvismertető 
B. Varga Judit 

Kényszer ellenére 
Szaléziak és a kommunizmus 
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Szalézi Intézményfenntartó 
 

Szalézi iskolák  
találkozója 

Péliföldszentkereszten 
 

 

 A magyar szalézi tartományi lelki központ-
ban, Péliföldszentkereszten zajlott február 10-13. kö-
zött az európai szalézi iskolafenntartók találkozója.  
A magyar szalézi tartományi szervezők nagyvonalú fo-
gadtatásban részesítették a spanyol, olasz, lengyel és 
francia résztvevőket és a magyarokat egyaránt. Az ese-
ményt Pedro Hernández koordinálta Spanyolországból. 
A résztvevő tanárok, projektmenedzserek és ifjúsági 
munkások voltak, akik az EU mobilitási projektjeivel 
foglalkoznak. A megbeszélések elsősorban az Európai 
Uniós pályázatokról szóltak, melyek keretében főleg a 
szakmákat tanító iskolák tanulóit lehet bevonni külföldi 
tanulókkal való szakmai és kulturális tapasztalatcseré-

be. Az előadások ösztönözték az oktatási központok 
közötti mobilitást és együttműködést.  
A résztvevőknek a komoly program mellett lehetőségük 
volt egy budapesti és egy esztergomi városnézésre is. 
Elmondásuk szerint kitűnően érezték magukat a magyar 
vendégszeretet megtapasztalásakor, például akkor is, 
amikor a rövid budapesti városnézés után az ízletes 
vacsora elfogyasztásakor az étterem cigánybandája első 
szóra rendre elhúzta minden jelenlévő nemzet kedvenc 
dalát. 
A találkozó segített tisztázni bizonyos téves képzeteket 
is, minek következtében többek számára Magyarország 
és a Magyar Szalézi Tartomány jól láthatóan fölkerült 
Európa öreg térképére. 
Reméljük, hogy az európai együttműködés segíteni fog-
ja tanulóink lehetőségeinek növekedését és világlátásu-
kat, ami fontos feladat a jövő nemzedékek számára. 

P. Andrásfalvy János SDB 

A nemzetközi találkozó résztvevői a magyar házigazdákkal 

Kazincbarcika 

Új ólomüveg ablakok  
a Szent Család-templomban  

 

  Az esti szentmise keretében áldotta meg Ábrahám Béla 

tartományfőnök atya 2015. december 7-én a kazincbarcikai 

Szent Család-templom új ólomüveg ablakait, és egyben a 

megújult gyóntatóhelyiséget is. Az üvegablakokat Soós Csilla 

felvidéki művész készítette, aki a többszáz éves hagyományo-

kat formálta át modern tartalommal. A gyóntatóhelyiség meg-

újulását a kazincbarcikai Szent József Szalézi Rendház kezde-

ményezte és finanszírozta, míg a berendezés a Rózsafüzér 

Társaság jóvoltából bővült.  

A két ólomüveg ablak témája kapcsolódik egymáshoz, Don 

Bosco üzenete: „Ne találj kibúvót hibáid alól, inkább javulj 

meg!” egyszerre történetté és üzenetté válik a mai ember szá-

mára. Az alkotó Don Bosco egyik fontos feladatát kívánta 

hangsúlyozni, a gyóntatóét, aki segít megtisztulni bűneinktől. 

Az ő személyes odafigyelése és lelki vezetése Isten irgalmas-

ságát tükrözi. 

 A szaléziak ezzel a gesztussal az irgalmasság évének kezdeté-

re emlékeztetnek mindenkit, az ablakok megáldása ugyanis 

lezárása Don Bosco születése bicentenáriumi évének és egy-

ben nyitánya annak az évnek, amely meghív bennünket bűne-

ink megbánására, és arra, hogy találjuk meg az irgalmasságot 

mindennapi életünkben.  
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Szalézi történelem 
     170 éve történt 
      

1846. április 12. 
Egy emlékezetes húsvét Valdoccóban 

 

 Bosco Szent János Torino törté-

nelmének része, azé a történelemé, amely 

elvezetett a szaléziak magvetéséhez és 

elterjedéséhez az egész világon. 

1846. március 15-én, nagyböjt második 

vasárnapján Don Boscónak és a mintegy 

300 fiúnak el kellett hagyni a Filippi 

testvérek rétjét, ahol addig az oratóriu-

mot tartotta. Mindenki tudott a bánatáról. 

Az egészsége tönkrement, és fogalma 

sem volt, hol fogja a jövőbe összegyűjte-

ni a fiait. Félrevonult, felnézett az égre és 

így kiáltott: 

– Édes Istenem, miért nem mutatod meg 

a helyet, ahol akaratod szerint össze-

gyűjthetném ezeket a gyerekeket? Ismer-

tesd meg velem, vagy mondd meg, mit 

kell tennem! 

Alighogy ezeket kimondta, odalépett 

hozzá egy Pancrazio Soave nevű ember, 

és dadogva megszólította: 

– Igaz-e, hogy helyet keres egy laborató-

riumnak? 

– Nem laboratóriumnak, hanem oratóri-

umnak. 

– Akár laboratórium, akár oratórium, de 

hely van, csak jöjjön és nézze meg. Giu-

seppe Pinardi úr tulajdona, aki becsületes 

ember. Jöjjön csak, jól jár vele! 

 Don Bosco oratóriuma 1846 tavaszán végleg letelepedett állandó helyén, Torino külvárosában, Valdoccóban, a Pinardi- 

házban. Többé már nem költöztek.  

 „Április 12. nagy nap volt. Hús-

vét reggelén a város összes temploma 

díszbe öltözött és a harangok a nagy 

ünnepet hirdették: a Feltámadást. A 

Pinardi-háznak nem volt még harangja. 

Egyedül Don Bosco atyai hangja hívo-

gatta a fiatalokat.  

Sokan jöttek, nem is fért be mindenki a 

templomba. Százával voltak ott. Don 

Bosco megáldotta a kápolnát és utána 

bemutatta az első szentmisét. Mise vé-

geztével szinte a levegőben kapták el a 

reggelire kapott puha zsömlét, és utána 

ellepték a ház körüli mezőt. Örömük 

határtalan volt, végre lett egy ház, amely 

»egészen az övék« volt.” 
(Teresio Bosco: Don Bosco új életrajza) 

A mai Pinardi-kápolna oltára mögötti falon Giovanni Paolo Crida festménye látható: 

Krisztus feltámadása. Ezzel emlékeznek 1846 húsvétjára, amikor Don Bosco  

megnyitotta a régi Pinardi-kápolnát. 

1. Fészer − a Pinardi-kápolna 

2. A Pinardi-ház 

3-4. Az oratórium udvara 

5. Margit mama kertje 

6. A Segítő Szűz Mária-bazilika helye 

7. A Filippi-rét 

8. A Filippi-ház 

 



SZALÉZI ÉRTESÍTŐ2016/1   11 

 

Torino Valdocco negyedében, ahol a 

földek a Dora folyó felé lejtenek és a 

tizenkilencedik században az első gyárak 

és különböző gazdaságok voltak, állt a  

Pinardi-ház hátsó falához támaszkodó 

rozoga fészer – a „laboratórium” – , ahol 

Don Bosco tanította a fiúkat, ahol megál-

modta és megalapította a szalézi rendet, 

ezt a világméretű szerzetesrendet, amely 

már a Savoyaiak Torinójában is alapvető 

fontosságú volt sokak számára. 

Valdocco szentjének érkezése előtt a 

kápolna egy fészer volt, amelyet 

Francesco Pinardi és testvérei, Giovanni 

Antonio és Carlo Filippi raktárnak és 

műhelynek használtak. 

 

Az Oratóriumi Emlékiratokban Don 

Bosco így számol be első benyomásairól 

a Pinardi házzal kapcsolatban: „A mon-

dott helyre érkezve egy egyemeletes vis-

kót láttam szúette lépcsővel és erkéllyel, 

körülötte kert, legelő és mező. Fel akar-

tam menni a lépcsőn, de Pinardi és 

Pancrazio megállított: - Nem – mondták 

nekem – a megígért hely ott van mögötte.  

Féloldalas tető húzódott a fal mentén és 

a földtől kb. egy méterre végződött. Ta-

lán raktárként vagy faanyag tárolására 

szolgált. Ahhoz, hogy bemenjek le kellett 

hajolnom, nehogy beüssem a fejemet.”  

A bejárat az épület nyugati végén volt, 

„két lépcsőfok vezetett lefelé, télen és 

esős időben elöntött bennünket a víz, 

nyári melegben pedig a hőség és penész-

szag fojtogatott minket. Alig volt olyan 

ünnepnap, amikor egy-két gyerek ne lett 

volna rosszul ájulásig, hogy szabad leve-

gőre kellett vinni..” (OE 55). 

 

Amikor Don Bosco bérbe vette, arra kér-

te Pinardi urat, hogy ossza három helyi-

ségre a fészert: magára a kápolnára, ami 

egy nagyobb szoba volt, és két, közel 

másfél méter hosszú kis szobára, amelye-

ket sekrestyének, kórusnak és raktárnak 

használtak.  

A kápolna elég szegényes képet mutatott 

(a tatarozás ellenére, amit Pinardi úr vál-

lalt). Tizenöt-tizenhat méter hosszú volt, 

és öt-hat méter széles, de nagyon ala-

csony. 

Don Bosco 1846. április 12-én átvitette a 

Menhelyről a templomi felszerelést. Két 

jótevő asszony finom lenvászonnal takar-

ta le az oltárt, Carpano hittudományi 

doktor ajándékát. Kirakta a gyertyatartó-

kat, a feszületet, az örökmécsest és Sza-

lézi Szent Ferenc kis olajfestésű képét. A 

falon levő fülkébe a bejárati ajtóval 

szemben elhelyezte Gonzaga Szent Ala-

jos szobrát, akinek a lelkisége és odaadá-

sa alapvető eleme lett az oratóriumnak. A 

berendezést a keresztút tizennégy állo-

másának elhelyezése egészítette ki a fala-

kon, 24 kis padsor és két pad, vörös füg-

gönyök az ablakokon, vázák a virágok-

nak és egy kristálylámpa az oltárnál. 

A templomnak kezdetben még nem volt 

harangja, ezt Ignazio Vola teológus ado-

mányozta 1846 novemberében. 

A Don Bosco oratóriumát látogató fiúk 

száma a hely egyszerűsége és szegényes-

sége ellenére jelentősen megemelkedett. 

Lenyűgözték őket az ünnepélyes szertar-

tások, a zene és a játékok, míg a papok, 

akik korábban a munkatársai voltak, de 

elhagyták az elmúlt hónapokban, vissza-

tértek, hogy segítsenek Don Boscónak. 

Így a kápolna lett az oratórium szíve. 

Sok híres ember látogatta meg a torinói 

oratóriumot, mint Barolo őrgrófné, Don 

Bosco nagy támogatója, Antonio 

Rosmini apát, filozófus, a rosminiánusok 

alapítója, Cavour márki és Camillo 

Benso atya. 

Innen sem hiányoztak a csodás esemé-

nyek, amelyek Don Bosco életét kísér-

ték: itt szaporította meg az ostyát az 

egyik Mária-ünnep során 1848-ban és a 

gesztenyét a Pinardi-kápolna ajtajában 

1849 novemberében. 

A Consolata Miasszonyunk szobrot 

1847. szeptember 2-án vásárolta Don 

Bosco 27 líráért. Ma ez a kis szobor az 

egyetlen olyan berendezési tárgy, ami az 

eredeti kápolnára emlékeztet.  

A Pinardi kápolnát 1852. június 2-ig, a 

Szalézi Szent Ferenc templom megnyitá-

sáig használták. 1856-ban lebontották, 

hogy egy erős és tágas épületet építsenek 

a helyére. A régi kápolna helyén étkezőt 

alakítottak ki az első szaléziak számára. 

Itt látta vendégül Don Bosco Giuseppe 

Sartót és  Achille Rattit, akik később X. 

Piusz és  XI. Piusz néven pápák lettek. 

A rend elöljárói 1927-ig használták az 

ebédlőt, amikor Rinaldi Fülöp, Don 

Bosco harmadik utódja újból felépíttette 

a kápolnát az oratórium első kápolnája 

emlékére. Ezt a kápolnát, amelyet – még 

ha nem is nagyon helyesen – a mai napig 

Pinardi-kápolnának nevezünk, 1928. 

január 31-én nyitották meg.  

A kápolna bejárata az épület bal oldalán, hátul volt található 
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„Az irgalmasság tetteivel bezárjuk a pokol kapuját 
és megnyitjuk a mennyországét.” (Don Bosco) 

 

 

 Nem is oly régen kezdtük el az új esztendőt – hányadik 

is ez már nekünk? Az idő nagyon gyorsan szalad. Mi pedig 

élünk és sokszor észre se vesszük, mi mindenben volt részünk. 

December 8-án Ferenc pápa az irgalmasság évét hirdette meg 

azért, hogy tudatosan éljünk, hogy megálljunk és gondolkoz-

zunk. Itt az alkalmas idő: nagyböjt szent ideje, a kegyelem ide-

je. Ferenc pápa nagyböjti üzenetében azt mondja, hogy „az 

irgalmasság »Istennek a bűnös iránti magatartását fejezi ki, 

mellyel további lehetőséget nyújt számára, hogy átgondolja 

életét, megtérjen és higgyen« (Misericordiae vultus, 21), ily 

módon újból megerősítve a Vele való kapcsolatot. És a kereszt-

re feszített Jézusban Isten elérkezik odáig, hogy a bűnöst sze-

retné elérni, bármilyen távol legyen is tőle, éppen ott, ahol el-

vesztette őt és eltávolodott tőle. Mindezt abban a reményben 

teszi, hogy végre meg tudja lágyítani Jegyese megkeményedett 

szívét. 

Isten irgalma átalakítja az ember szívét, megmutatva neki a 

hűséges szeretetet, ezzel alkalmassá téve őt az irgalmasságra. 

Ez egy mindig megújuló csoda, hogy az isteni irgalmasság be 

tudja ragyogni bármelyikünk életét a felebarátaink iránti szere-

tetre ösztönözve bennünket és arra indítva minket, amit az egy-

házi hagyomány az irgalmasság testi és lelki cselekedeteinek 

nevez. Ezek arra emlékeztetnek minket, hogy a hitünk minden-

napos és kézzelfogható cselekedetekben mutatkozik meg, ame-

lyek arra irányulnak, hogy felebarátunkat testileg és lelkileg 

segítsük.” 

Azt kívánom mindannyiunknak, hogy tudjuk jól felhasználni a 

lehetőségeket, amelyeket kaptunk: az irgalmasság évét, a nagy-

böjtöt, az Ifjúsági Világtalálkozót, és legyünk irgalmasok, mint 

Jézus. Elsősorban magunkkal, hogy el tudjuk fogadni magunkat 

olyannak, amilyenek vagyunk, ezzel az igyekezettel, hogy egy-

re közelebb kerüljünk Krisztushoz. Hogyha magunkkal irgal-

masok leszünk, legyünk irgalmasok másokkal is. Ha meg tu-

dunk bocsátani magunknak, bocsássunk meg azoknak is, akik 

bántottak minket, és engedjünk, hogy önmaguk legyenek.  

Ewa Gamoń FMA 

 
 2015 szeptemberétől új felállásban folytatja mun-
káját a Szalézi Ifjúsági Mozgalom. 
Az idei évben Misquitta Claudius atya a magyar szalézi 
tartomány ifjúságpasztorációs felelőse a Szalim referen-
se. Ő koordinálja a Szalézi Ifjúsági Mozgalmat Gamoń 

Ewa szalézi nővérrel együtt, aki a Don Bosco nővéreket 
képviseli ifjúságpasztorációs felelősként. 
Elérhetőségük:  
claudiusmiles@gmail.com és gamonewa@gmail.com 
 
Szlávik Adél a Szalim irodavezetője, feladatai: háttér-
munka, kapcsolattartás más szervezetekkel, csoportok-
kal, irodai ügyek intézése, lelkinapok szervezése. 
Elérhetősége: szalimegyesulet@gmail.com 
Telefon: 06-20-823-33-66 
 
Marsiczki Roland a médiafelelős, feladatai: plakátok, 
szóróanyagok, kiadványok, szuvenírek tervezése, szer-
kesztése. Programokon való fotózás, videózás. 
Elérhetősége: media.szalim@gmail.com 
 
Tóth Imre a webfelelős, a szalim.hu oldal szerkesztője 
Elérhetősége: szalimweb@gmail.com 

 
A felelősök kis csapatokban dolgoznak, melyek önkénte-
sekből tevődnek össze, segítik a Szalim munkáját, így 
adva még nagyobb teret a mozgalomnak. 
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 Az idei szentév, az irgalmasság éve, remek alkalmat ad 

számunkra, hogy egy egészen kézenfekvő, ám mégis kevésbé 

tudatosított vagy értett oldalról vizsgáljuk meg a hivatásunkat. 

Mi az irgalom? Ezt a kérdést egy évig fogja nekünk boncolgat-

ni az Egyház, érdemes lesz meghallgatni és magunkévá tenni a 

mondanivalóját. Nézzük Ferenc pápa üzenetét rövid kivonat-

ban, melyet nekünk, fiataloknak írt, és tudjuk, ha valaki, hát ő 

tényleg tévedhetetlen ilyen dolgokban. 

„Urunk irgalma főképpen akkor nyilvánul meg, amikor lehajol 

az emberi nyomorúsághoz és megmutatja együttérzését annak, 

akinek szüksége van megértésre, gyógyulásra és megbocsátás-

ra. Jézusban minden az irgalomról szól. Sőt, ő maga az irga-

lom. Lukács evangéliumának 15. fejezetében találjuk meg az 

irgalmasság három példabeszédét: az elveszett bárányról, az 

elveszett pénzről és azt, amelyet úgy ismerünk, mint a »tékozló 

fiúról« szólót. E példabeszédekben szembeötlő Isten öröme, az 

az öröm, amelyet ő akkor érez, amikor megtalál egy bűnöst és 

megbocsát neki. Igen, Isten öröme a megbocsátás! Ebben áll az 

egész Evangélium lényege. […] Isten irgalma kézzelfogható, és 

mindnyájan arra vagyunk hivatottak, hogy személyesen megta-

pasztalhatjuk. […]Mi keressük őt, ám ő mindig megelőz ben-

nünket, mindig keres, és elsőként ő talál ránk. Talán van olyan 

köztetek, akinek valamilyen teher van a lelkén: ezt követtem el, 

azt követtem el… Ne féljetek! Ő vár rátok! Ő édesapa: mindig 

vár ránk! […] És te, kedves fiatal, érezted-e már, hogy megpi-

hen rajtad a végtelen szeretetnek ez a pillantása, amely a bűne-

iden, korlátaidon, bukásaidon túl továbbra is bízik benned és 

reménnyel tekint a létedre? Tudatában vagy-e annak, hogy 

milyen értéket képviselsz annak az Istennek a szemében, aki 

szeretetében mindenét neked adta? […] 

Miután nagyon röviden összefoglaltam számotokra, hogy az Úr 

hogyan gyakorolja irgalmát irányunkban, most arról szeretnék 

nektek szólni, hogy konkrétan mi is eszközei lehetünk ennek az 

irgalmasságnak felebarátaink felé. […] Mindig szeretem a 

nyolc boldogság mellé odahelyezni Máté evangéliumának 25. 

fejezetét, ahol Jézus az irgalmasság cselekedeteiről beszél, és 

azt mondja, hogy ezek alapján fognak ítéletet mondani rólunk. 

Arra hívlak hát benneteket, hogy fedezzétek fel újra az irgal-

masság testi cselekedeteit: enni adni az éhezőknek, inni adni a 

szomjazóknak, felöltöztetni a ruhátlanokat, befogadni az ide-

geneket, ápolni a betegeket, meglátogatni a foglyokat, elte-

metni a halottakat. És ne feledkezzünk meg az irgalmasság 

lelki cselekedeteiről sem: tanácsot adni a kételkedőknek, taní-

tani a tudatlanokat, inteni a bűnösöket, vigasztalni a szomo-

rúakat, megbocsátani a bántásokat, türelmesen elviselni a 

kellemetlen személyeket, imádkozni Istenhez az élőkért és a 

holtakért. 

Amint látjátok, az irgalmasság nem »jótékonykodás« és nem 

puszta szentimentalizmus. Itt lehet lemérni, mennyire vagyunk 

Jézus hiteles tanítványai, itt mutatkozik meg szavahihetősé-

günk, mint a mai világ keresztényeié. Nektek, kedves fiatalok, 

akik nagyon konkrétak tudtok lenni, azt javaslom, hogy 2016 

első hét hónapjában mindig válasszatok egyet-egyet az irgal-

masság testi és lelki cselekedetei közül, amit abban a hónapban 

gyakorolni fogtok.” 

Vizsgáljuk meg önmagunkat, a társainkkal, Istennel való kap-

csolatunkat, hivatásunkat, munkánkat, amit a világban vég-

zünk. Tegyük fel magunknak a kérdéseket: Elfogadom Isten 

irgalmát? Irgalmas vagyok magamhoz? Irgalmat tudok gyako-

rolni a körülöttem lévőkön a mindennapokban (családtagok, 

barátok, ismerősök, idegenek az utcán)? Hogy jelenik meg az 

irgalom a munkámban a gyerekek és a fiatalok között? Mind 

nehéz, súlyos kérdés, nagy feladat, ami egy életre szól. Ebben 

az évben pedig rengeteg segítséget kapunk hozzá, használjuk 

ki, foglalkozzunk vele, dolgozzunk rajta, ne unjuk meg a témát! 

Ferenc pápa két példát is állít elénk: Boldog Piergiorgio 

Frassatit, egy olasz fiatalembert, aki megértette, mit jelent, ha 

valakinek irgalmas és érzékeny a szíve a szükséget szenvedők 

iránt. Sokkal többet adott nekik, mint pusztán anyagi javakat: 

önmagát adta, időt, szavakat, meghallgatást ajándékozott nekik. 

Nagy tapintattal szolgálta a szegényeket, soha nem állította 

magát előtérbe. Valamint Szent Fausztina lengyel nővért. Erre 

az egyszerű, de bátor és Istent határtalanul szerető szerzetesnő-

re az Úr Jézus olyan missziót bízott, amely az egész világnak 

szól: az irgalmasság üzenetét. 

„Ma téged küldelek az egész emberiséghez, irgalmasságom 

üzenetével ˗ mondta Jézus Fausztina nővérnek. ˗ Nem büntetni 

akarom a sérült emberiséget, inkább meg akarom gyógyítani, 

és irgalmas szívemre szorítani.” (Napló, 1588.) „Te vagy irgal-

masságom titkárnője, erre a tisztségre jelöltelek ki a jelen és az 

eljövendő életben (...), hogy közöld a lelkekkel nagy irgalma-

mat, melyet irántuk érzek, és bátorítsd őket: bízzanak irgalmam 

mélységében.” (Napló 1605. és 1567.) 

Ismerjük meg őket, imádkozzunk az ő közbenjárásukért, hogy 

megvalósíthassuk az isteni irgalmasság üzenetének konkrét 

életprogramját a ránk bízott gyerekek és fiatalok között, hogy 

megtanulhassák tőlünk és jó példák legyenek a világban! 
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Kérlek, Márk mondj magadról néhány 

szót és beszélj arról, hogy hogyan kerül-

tél az iskolába! 
 

Egy kis faluból, Szendrőládról jöttem, 

négyen vagyunk testvérek és én vagyok a 

legidősebb. Szendrőládon jártam általá-

nos iskolába. Az volt az álmom, hogy 

szakács legyek, ezért Miskolcon a 

Szentpáli István Kereskedelmi és Ven-

déglátó Iskolában szerettem volna to-

vábbtanulni. Elmentem felvételizni, de 

nagyon nehéz volt az írásbeli. Később 

behívtak szóbelire is, ahová már nem 

mentem el. Úgy voltam vele, hogy ha 

elsőre nem vesznek fel, akkor másod-

szorra csak azért sem megyek el! A Don 

Bosco Iskolát nem ismertem, de az osz-

tálytársaim nagy része mind ide iratko-

zott be. Itt a hegesztő szakmát néztem ki 

magamnak. 
 

Aztán mégis másképpen alakult? 
 

Igen. Amikor bejöttem az iskolába egy 

elbeszélgetésre, akkor azt mondta nekem 

az egyik tanár, hogy ilyen jó eredmény-

nyel inkább érettségizzek le. Az első taní-

tási napon, amikor láttam kiírva a nevem 

a terem ajtaján nagyon elcsodálkoztam: 

Rácz Márk – 9.A. Nem is tudtam, hogy 

oda soroltak be.  

Nekem ez az iskola nagyon sokat adott; 

legfőképpen a zenét, a jó tanárokat és a jó 

embereket, akiket megismerhettem. Min-

denki nagyon jól bánik velem. 
 

A vallással milyen kapcsolatod volt az 

iskola előtt és milyen most? 
 

Az én családom nagyon vallásos. Otthon 

mindig imádkoztam, de nem tudtam, 

hogy kihez, mihez vagy minek. Minket 

úgy tanított anya, hogy minden este, ha 

lefekszünk, mondjunk el egy imát, a pár-

nára tegyünk keresztet, hogy ne álmod-

junk rosszat. 
 

Milyen imát mondtatok? 
 

A Miatyánkot tudtam csak. Mikor az 

iskolába jöttem, akkor ismerkedtem meg 

mélyebben a vallással. Itt tanultam meg 

imádkozni. Az iskolai közösségi szolgá-

lat keretén belül kerültem az oratórium-

ba, ami tudatos választás volt. Nagyon 

örültem, hogy Balajtra járhatok az ottani 

oratóriumba, ahol lehetőségem volt arra, 

hogy gyerekekkel foglalkozzak, mert ez 

is szerepel a terveim között…  
 

Cigány származásúnak vallod magad? 
 

Teljes mértékben. Apai-anyai ágon is.  
 

Mit láttál az oratóriumban, milyen élmé-

nyeid vannak? 
 

Nagyon megdöbbentem, hogy mennyivel 

másak ott az emberek, mint egyébként.  

Mennyivel jobban összetartanak, szere-

tik, tisztelik egymást és nem beszélik ki a 

másikat a háta mögött. Ott elfogadtak 

engem és napról napra jobban szerettek.  

Több településen is létre kellene hozni 

ilyen kezdeményezéseket, mert az orató-

rium az a hely, ahol megtanuljuk tisztelni 

embertársainkat, még jobban megismerni 

egymást és fejleszteni önmagunkat. Ez 

egy nagy dolog lenne a cigányok számá-

ra, csak az a baj velünk, hogy mi mindent 

hamar megununk. Amiben nem látunk 

erős motivációt, azt hamar feladjuk. Ne-

hezen viseljük el a kötöttségeket, a szabá-

lyokat. 
 

Hogyan írnád le az oratóriumot?  
 

Az oratórium egy olyan hely, ahol boldog 

vagyok, önmagamat tudom adni, nem 

kell álarc mögé bújni. Olyan hely, ahol 

megismerkedhetek olyan személyekkel, 

akikkel azelőtt soha nem találkoztam. 

Egy olyan világot tudok magam köré 

építeni, amiben önmagam tudom adni. 

Az a másik otthonom. Egy idő után kiala-

kul egy „család”, ahol táncolsz, énekelsz, 

játszol és mindig vidám vagy.  
 

Az oratóriumban megvalósítható-e az, 

hogy a játék és a vallás mellett olyan 

foglalkozások is legyenek, ahol a na-

gyobb gyerekek tanítják a kisebbeket; 

korrepetálják őket vagy közösen oldják 

meg a házi feladatokat? 
 

Szerintem ez nagyon jó ötlet, de csak 

akkor fog működni, ha ezt az egészet egy 

versenyhez kötjük. Ki kell alakítani ál-

landó csoportokat és az év közbeni, illet-

ve év végi tanulmányi eredmények alap-

ján jutalomban részesíteni, mert csak így 

lehet inspirálni őket. A csapatoknak egy-

mást is segítenie kellene közös feladato-

kon keresztül, ami a tanulás szempontjá-

ból nagyon jó lenne. Egy versenyt képze-

lek el, aminek az a lényege, hogy melyik 

csapat teljesít jobban. Úgy lehet a cigány-

gyerekeket felzárkóztatni, ha jutalmat 

kapnak, mert akkor tanulni fognak, hi-

szen mindenkiben ott van a versenyszel-

lem.  
 

A Don Bosco iskolában hogyan történik 

a felzárkóztatás? Te hogyan látod, diák-

szemmel? 
 

Az osztályomban is vannak olyan gyere-

kek, akiknek nem lehet segíteni, de ez 

nem a tanár hibája. Olyan tanárok, mint a 

mi iskolánkban, szerintem sehol nincse-

nek. Olyanok nekem, mintha a nővéreim 

vagy a bátyáim lennének. Nagyon sokat 

foglalkoznak velünk. Sokat számít a csa-

ládi háttér, hogy honnan jön a gyerek. 

Probléma lehet a szülőkkel, gond lehet az 

anyagi helyzet vagy a rossz baráti kör is.  
 

Mi az, ami nem jó az iskolánkban, amit 

másképpen kellene csinálnunk? 

 

A tanárok túl jók velünk és a legtöbb 

gyerek visszaél ezzel. Nagyobb szigor 

kellene. A diáknak tudni kell azt, hogy 

van egy hierarchia, amit be kell tartani. 

Kazincbarcika 
Molnár-Gál Béla interjúja Rácz Márk végzős diákkal 
 
 

Don Boscó-s diák vagyok  
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 Téli szabadságunkat töltve ke-

zembe akadt egy magazin-jellegű újság, 

amelyben riportot készítettek a stand-up 

műfaj egyik népszerű humoristájával. 

Ebben ő így nyilatkozott: 

„Kezdem a trágársággal. A csúnya beszé-

det nem szeretem, rossz mintát közvetít. 

Tizenöt év alatt két csúnya szót mondtam 

ki a színpadon. Ha trágárkodnék, nem 

tudnám eldönteni, a közönség min nevet. 

Mert van közönség, amelyik a csúnya 

szavakon is nevet. A trágárság néha sér-

tő, máskor ártó, de a legnagyobb baj, 

hogy a poént helyettesíti.” (Árvai 2015) 

E gondolatokkal Kőhalmi Zoltán humo-

rista nemcsak előadói filozófiájának egy 

szeletét osztotta meg velünk, hanem so-

kak számára egy fontos beszédviselkedé-

si, erkölcsi szabályt is. Társaságban, 

egyéb élethelyzetekben másokkal beszél-

getve úgy tapasztaltam, hogy sokan va-

gyunk, akik 30-40 éve nem nézünk, hall-

gatunk kabaréműsorokat, mert íróik, elő-

adóik gyakran összetévesztik az agresz-

szív, durva érzelmeket, trágárságot a 

humorral, ami sokunkat felháborít, és 

egyben elcsodálkoztat azon, hogy vajon 

mások szerint mi ebben a vicces, min 

nevetnek a többiek (sajnos erre is bőven 

van kereslet). Gyakran elgondolkodom 

azon is, hogy vajon azok az emberek 

mindannyian tudják-e, hogy milyen tar-

talmat, érzelmet hordoz egy-egy szó, 

kifejezés.  Hallgatóimmal beszélgetve 

gyakran előfordul, hogy meg kell kérdez-

nem, mit jelent, amit mondtak, illetve az 

sem ritka, hogy közönséges kifejezéseket 

használnak. Ilyenkor vagy fejcsóválással, 

vagy szóban is jelzem feléjük, hogy ezt 

helytelenítem. Sokszor értetlenkedve 

kérdeznek vissza, hogy ebben mi a kifo-

gásolandó. Erre egy jellemző példa az 

általuk gyakran használt kifejezés a 

„szívás”, ami szerintük negatív tartalmat 

nem hordoz. Az őszi félévben történt, 

hogy egy konfliktushelyzetről beszámol-

va az egyik hallgatóm mesélte, hogy ő a 

másik féllel szemben nem akart 

púposkodni. Csodálkozva néztem rá, 

mert ezt a kifejezést még nem hallottam 

és meg is kérdeztem, hogy mit jelent. 

„Hát, hogy nem fogom cikizni őt” vála-

szolta. Újból visszakérdeztem, hogy nem 

akarja kényelmetlen, kínos helyzetbe 

hozni a másikat, azaz nem kellemetlen-

kedő? Igen, erősítette meg az én magya-

rázatomat olyan hangsúllyal, biccentő 

fejmozgással, hogy akár úgy is értelmez-

hettem, hogy igen, így is lehet mondani. 

Decemberben felkérést kaptam egy új 

kiadvány, a Tulajdonságszótár (Dormán, 

Kiss 2015) könyvbemutatására. Az érzel-

mi, erkölcsi nevelést végző pedagógus, 

szalézi munkatárs vagy más, gyermekek-

kel, fiatalokkal foglalkozó számára a 

munkában is jól felhasználható kiadvány 

újdonsága a tulajdonságok szómagyará-

zatán, szinonimáin kívül annak feltünte-

tése, hogy az adott szó negatív vagy po-

zitív tartalmú-e. A könyvajánlás megírá-

sa közben fel-felelevenedtek bennem 

azok az esetek, amikor hallgatóimmal 

való beszélgetés közben is megkérdőjele-

ződött bennem, vajon tudják-e mit be-

szélnek, mit jelent a szó s vajon különb-

séget tudnak-e tenni a közönséges és 

kulturált kifejezések között? Ezért a félév 

utolsó szemináriumi óráin megkértem 

hallgatóim egy részét, hogy töltsenek ki 

egy általam a könyv tartalmából véletlen-

szerűen összeállított feladatlapot, ame-

lyet két feladattípusra bontottam. Az 

egyikben arra kértem őket, hogy írják le, 

véleményük szerint mi a szómagyarázata 

az alábbi szavaknak: szerencselovag, 

harsány, talentum, lankadatlan, hiéna, 

talajavesztett, heroikus, kókler és zabo-

látlan. A másik feladattípusban az alábbi 

szavak mellé kértem, hogy írjanak 3-4 

szinonimát: kártékony, gyengéd, hárpia, 

udvarias, jóságos és engedetlen. A fel-

adatlapot 68 hallgató töltötte ki. 14 fő 

csecsemő- és kisgyermeknevelő és 54 fő 

tanító szakos. Már a kitöltés közben 

meglepett, hogy többen is megkérdezték, 

hogy mit tegyenek, ha nem ismerik az 

adott szó jelentését, illetve nem tudnak 

szinonimát írni. Az elemzés még jobban 

elkeserített.  Összesen csak 27 olyan fel-

adatlapot adtak be, amelyben minden 

szómagyarázat korrekt volt. A többi 41-

ben voltak jó és helytelen meghatározá-

sok és üresen maradt sorok is. Néhány 

példa: „A szerencselovag egy olyan me-

sebeli szereplő, amely szerencsét hoz, de 

egyben megtestesíti a bátorságot, jelle-

met, erényt.” „A szerencselovag az, aki 

valami jótettet hajtott végre és ezzel min-

ket megmentett.” Vagy „Heroikus az a 

személy, aki a dolgok rossz oldalát tekin-

ti, egy ilyen személy leépíti az embert.”  

„A heroikus fáradt.” És még sorolhat-

nám. A másik feladattípusban egy kitöl-

tőtől sem kaptam vissza olyan feladatla-

pot, amelyben minden személyleíró szó-

hoz legalább 3 szinonimát írtak volna. 

Ami igazán meglepő volt számomra, az 

az, hogy főleg a negatív jelentésű sza-

vakhoz tudtak megfelelő szinonimát ren-

delni és a pozitív jelentésűeknél csak 

elvétve találtam 2-3 rokon értelmű szót 

és 39 esetben fordult elő, hogy egyet sem 

tudtak írni.   

Igaz az általam végzett kisszámú felmé-

rés nem reprezentatív, de elgondolkodta-

tó, hiszen az általam megadott szavak 

nemcsak a köznyelvben, hanem mesék-

ben, irodalmi művekben, filmekben is 

szerepelnek.  Ezek magyarázatát nem-

csak a szülőktől, hanem esetünkben az 

őket tanító pedagógusoktól, a velük fog-

lalkozó és számukra sokszor követendő 

példát nyújtó atyáktól, animátoroktól, 

szalézi munkatársaktól is várják. 

Az emlékiratokból is tudjuk, hogy már a 

gyermek Don Bosco is felismerte a be-

széd formáló illetve romboló erejét. 

„Akkor elhatároztuk, hogy nevet adunk 

ezeknek az összejöveteleknek, és meg-

alakítottuk a Vidámság Társaságát; ez a 

név azért is volt szerencsés, mert min-

denkinek szigorú kötelessége volt olyan 

könyveket, beszédtémákat és játékokat 

keresni, amelyek a tagok jókedvéhez 

hozzájárulnak. Tilos volt ellenben mind-

az, ami szomorúságot okoz, főleg az Is-

ten törvényével ellenkező dolog. Sőt, aki 

káromkodott, Isten nevét hiába vette, 

vagy rossz beszédekre adta magát, azt 

azonnal kizártuk a társaságból.”  (Bosco 

2012, 84.) 

 

Felhasznált irodalom 
Bosco János (2012): Oratóriumi emlékiratok. Don 

Bosco Kiadó, Budapest, 

Dormán Júlia – Kiss Gábor (2015): Tulajdonság-

szótár. 3150 személyleíró szó magyarázata és ellen-
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 Örökfogadalom  
Pesthidegkúton  

 Pesthidegkút-Ófalun, a Sarlós Boldogasszony plébá-

niatemplomban 2015. december 6-án a nővérek közössége és 

számos hívő jelenlétében Egyházy Katalin letette szerzetesi 

örökfogadalmát a Segítő Szűz Mária Leányai Intézményébe. 
 

 A szerzetesi örökfogadalom nyilvános egyházi ese-

mény. Istentől jövő végleges megszenteltség, amelyre a Segítő 

Szűz Mária leánya elkötelezettséggel válaszol. Igyekszik 

egész lényének odaadásával és a fiatalok örömteli szolgálatá-

val, Don Bosco megelőző nevelési módszerének szellemében 

csak Istennek élni. Az örökfogadalom által a Segítő Szűz Má-

ria leánya szabadon és véglegesen kifejezi a rendhez való tar-

tozását és ezzel mélyebben bekapcsolódik az Egyház üdvözítő 

küldetésébe. 

A szertartást Depaula Flavio szalézi atya, tartományi titkár 

vezette, aki egyben a Clarisseum jelenlegi plébániai kormány-

zója, ahonnan Kata nővér hivatása indult. Bíró Lóránt szalézi 

atya terelgette a hivatás útján, és most itt készült örökfogadal-

mának letételére.  

Kata nővér örökfogadalmát Palmira De Fortunati nővér kezé-

be tette le, aki a Segítő Szűz Mária Leányai Mazzarello Szent 

Mária Dominika Triveneto Tartományának újonnan kinevezett 

tartományfőnöknője és a generális anya képviseletében volt 

jelen a szertartáson. A Magyarországon működő Don Bosco 

nővérek (jelenleg 11-en) az olasz tartományhoz tartoznak. 

A fogadalmas az oltáron írta alá a fogadalom szövegét, amely 

igazolja végleges Istennek szenteltségét a Segítő Szűz Mária 

Leányai Intézménybe, majd az elöljárónő befogadta a szerze-

tesi családba és ajándékként átadta neki a fogadalmas képet. 

Ezek után az új örökfogadalmas nővér Szűz Mária énekével 

dicsőítette Istent.  

A szertartáson jelen volt, több pap mellett, Păduraru Iulián, 

pesthidegkúti plébániai kormányzó is, aki a szertartás végén 

köszöntötte az új örökfogadalmas nővért és hálával méltatta a 

nővérek odaadó munkáját.  

Egyházy Katalin nővér a Don Bosco Nővérek Szent Család 

Óvodájában tevékenykedik Pesthidegkúton.  

 Január utolsó hétvégéjén Mogyoródon helyi szinten is 

megünnepeltük Don Boscót. Szombaton az Oratóriumban az ő 

életéhez kapcsolódó játékokat játszottunk. Az ünnep csúcs-

pontja Don Bosco égi születésnapján, január 31-én, vasárnap 

volt. A helyi plébános Tóth József Miklós mutatta be az ünne-

pi szentmisét, a kórus az általa írt Don Bosco mise éneklésével 

emelte az ünnep fényét. Különösen nagy öröm volt számunk-

ra, mivel hárman először tettek szalézi munkatársi ígéretet, 

huszonhárman  pedig megújították azt. Ígéretükkel kifejezték 

válaszukat Istennek, aki örök szeretettel szereti őket, és meg-

hívta őket, hogy szalézi munkatársként, Jézus, a Jó Pásztor 

példáját követve éljenek a világban, Bosco Szent János lelki-

sége szerint. 

Apostoli életükkel egyre odaadóbban követik Jézust, hogy az 

Ő szeretetének jelei legyenek családjukban, munkahelyükön 

és az élet minden területén, a fiatalok üdvösségének szolgála-

tában. 

Imádkozzunk testvéreinkért, hogy teljes egészében megélhes-

sék ígéretüket és a Szentlélek adjon nekik erőt ahhoz, hogy 

állhatatosak legyenek elkötelezettségükben!  
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 Mint ismeretes, gyászos év volt 

1950 a Magyar Katolikus Egyház, főleg 

pedig a szerzetesek részére. Az alig vi-

rágba szökő Magyar Szalézi Tartomány 

tagjai is földönfutóvá lettek. Rendtársa-

ink kényszerből elhagyták a rendházakat, 

és így kit erre, kit arra kergetett a szél. 

Megszűnt létezni a szalézi élet, megszűn-

tek a Szalézi Művek. 

Több évtized után, miután újjáéledt a 

szalézi tevékenység, járva a magyar há-

zakat, örömmel és szent büszkeséggel 

nyugtáztuk, hogy a szétkergetett 

szaléziak a nehéz körülmények között is 

megmaradtak szalézinak, és tanúságot 

tettek életükkel és munkásságukkal Don 

Boscóról. Öröm hallani, hogy ott, ahol a 

szalézi atyák működtek, a hívek még ma 

is nagy tisztelettel emlékeztek meg volt 

szalézi lelkipásztorukról. 

Ugyancsak öröm számunkra az is, hogy a 

volt növendékek, akiket szalézi atyák 

tanítottak, nagy tisztelettel emlékeznek 

volt tanáraikra, így például Lukács István 

atyára is. 

1916. január 31-én, tehát Don Bosco 

ünnepén született Lukács atya Szegeden, 

pont száz évvel ezelőtt. Emlékezzünk 

meg tehát a nagy és nagyra becsült Dr. 

Lukács István szaléziról!  

Lukács atya tanulmányait Kecskeméten 

kezdte meg, majd, mint fiatal fiú, megis-

merkedett Don Boscóval, és amint a Pie-

monti szél című versében is írja, 

„szerelmes lett” a fiatalok szentjébe, és 

követni akarta. 

Jelentkezett a szaléziaknál, és miután 

elvégezte az egyéves novíciátust, fogada-

lommal kötelezte el magát Don Bosco 

követésére. Mint fiatal szalézi, különbö-

ző intézetekben volt ifjúsági felügyelő, 

majd Esztergomban, a Bencés Gimnázi-

umban érettségizett. Teológiai tanulmá-

nyait Péliföldszentkereszten, a Szalézi 

Főiskolán végezte.  

Elöljárói fölfigyeltek rá, és pappá szente-

lése után, 1941-ben a Pázmány Péter 

Egyetemre küldték. Középiskolai tanári 

oklevelet szerzett magyarból és történe-

lemből, művészettörténetből pedig dok-

torált. Itt is kitűnt tehetségével, és 1946-

ban Alszeghy Zsolt meghívta tanársegéd-

nek, adjunktus lett. Közben a nyergesúj-

falui szalézi gimnáziumban is tanított, 

tanulmányi igazgató volt. Lelkes, tehet-

séges munkáját 1948-ban félbeszakította 

a kommunista rezsim. El kellett hagynia 

mindent. 

1950-ben, miután az állam csak nyolc 

szerzetesgimnázium működését engedé-

lyezte, Lukács tanár úr a szentendrei fe-

rences gimnáziumban vállalt tanári állást, 

majd 1956-ban átköltözött az esztergomi 

ferences gimnáziumba, ahol haláláig, 

1982-ig tanított. 

Kiváló tanár és pedagógus volt, nagy 

tudású, szigorú, de igazságos, tanítványai 

tartottak tőle, nagyra becsülték és szeret-

ték is. A gimnázium ferences igazgatója 

így ír róla:  

„Nagyműveltségű, rendkívüli szakmai 

tudással rendelkező tanár, vérbeli peda-

gógus. Lelkiismeretes munkája, igényes-

sége, humánuma miatt tanítványai nagy-

rabecsülését, tiszteletét és háláját érde-

melte ki.” 

Lukács atya nem csak kiváló tanár, ha-

nem kiváló irodalmár is volt. Szívből 

fakadó költeményei, ragaszkodása Don 

Boscóhoz ismeretes a mai szaléziak előtt 

is. Verseit szavalták a múltban, de lelke-

sítenek a jelenben is. Irodalmi hagyatéka 

ismert, így például Don Boscóról írt élet-

rajzi regényei, amelyeket sajnos akkor 

itthon lehetetlen volt kiadni, így 1977-

ben titokban jelentették meg Bécsben a 

Don Boscóról írt „A csavargók barátja” 

című könyvét, Szegedi István írói álné-

ven. A könyvet titokban csempészték be 

az országba, így itthon is sokan olvashat-

ták, és megismerték belőle Don Bosco 

életét és tevékenységét. Ezt a művet ké-

sőbb itthon is kiadta a Don Bosco Kiadó.  

Tanári elfoglaltságai mellett Lukács Ist-

vánnak sok írása jelent meg a Vigíliában 

és az Új Emberben is. Hálás növendékei 

ezekből az írásokból jelentettek meg vá-

logatást „Sub specie aeternitatis” címmel 

1995-ben. 

Sajnos Lukács István atya nem élhette 

meg az újrakezdést, nem kapcsolódhatott 

be az újjáéledő szalézi életbe. Nagy vesz-

teség volt ez a Magyar Szalézi Tarto-

mánynak, hiszen nagy szükség lett volna 

az ő tudására, pedagógiai tapasztalatára. 

Élő személyével sajnos nem adatott meg, 

de műveivel, Don Boscóról írt könyvei-

vel, verseivel mégis itt maradt közöttünk. 

Munkássága, fáradozása nem volt hiába. 

Könyvét olvasva több fiatal megismer-

hette hazánkban Don Bosco életét, kö-

zöttük nem egy ma tevékenyen dolgozó 

szalézi is.  

Előttünk jártak  
P. Havasi József SDB rovata 

       Dr. Lukács István emlékezete 
        (1916−1982)  

  

Lukács István: 
 

Piemonti szél fújt… 
(részlet) 

 
S valami akkor a szívembe markolt. 

(Óh, ez az emlék édes, örök...) 
Minden hiúság, minden szép szivárvány 

lelkem egén ott összetörött… 
 

S felsírt belőlem a görcsös kiáltás: 
Drága Giovanni, itt a szívem! 

Kitartok Melletted akár a halálig 
szent esküvéssel, bátran, híven! 

 
Dobj bele, kérlek, a pokolgépes Mába! 

Legyek élesztő: 
hadd keltsem puhára a vézna, 
rongyos, rút gyermekhadat, 

mely a hínáros, ingó útvesztőkön 
lélekrothasztó vesztébe szalad! 

 

Ne legyek más: csak szürke élesztő, 
melyet szerényen a kenyérbe vetnek, 

de aztán így is: szürke-szerényen 
étke legyek a szegény gyerekeknek. 

 
Nem baj, ha fázom, 

ha melegség bágyaszt; 
nem baj, ha kérges, véres a tenyér, 

csak nekik, csakis őnekik jusson 
illatos, béles feketekenyér. [...]” 
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 Idén  január 14. és 17. között szer-

vezték meg a Szalézi Család képviselői  

Rómában a már hagyományos Szalézi 

Lelkiségi Napokat.  Ezeknek a napoknak 

a témája minden évben az úgynevezett 

„Strenna”,  amelyet a szalézi rendfőnök  

hirdet ki,  mint éves programot,  az egész 

Szalézi Családnak.  A 2016-os Strenna 

témája: „Éljük meg Jézussal együtt a 

Szentlélek kalandját!” 

Don Ángel Fernández Artime rendfőnök 

bevezető beszédében így magyarázta a 

téma választásának okát: „A Szalézi Csa-

ládnak szüksége van mély lelkiségre a 

Szentlélek által. Nem azért, hogy távol 

maradjunk az emberek életétől, szenve-

déseitől – ez nem lenne a mi lelkiségünk 

– hanem azért, hogy Isten emberei le-

gyünk, nemcsak kiváló nevelők és szoci-

ális munkások.  Ez nem azt jelenti, hogy 

önző módon saját lelki jólétünket keres-

sük, nem törődve másokkal, hanem azt, 

hogy szívünkben mélységes lelki életet 

tápláljunk. Másképp nem Istent adjuk a 

fiataloknak, hanem önmagunkat.” 

A négynapos találkozó alatt, amelyen a 

Szalézi Család 370 képviselője vett részt 

az egész világból, a rendfőnök előadásán 

kívül még öt más előadás is elhangzott a 

Strenna témáját különböző szempontok-

ból megközelítve. Az előadók hangsú-

lyozták  Don Bosco hitét, amellyel apos-

toli munkáját végezte. A hite adott neki 

erőt, hogy csüggedés nélkül menjen elő-

re, minden megpróbáltatás ellenére. Don 

Bosco varázsa személyisége mélységé-

ben volt, ez a mi küldetésünk ma is: 

olyan felnőtteknek lenni, akikre a fiata-

lok felnézhetnek. A fiataloknak hiteles 

felnőttekre van szükségük, nem olyanok-

ra, akik már „kimentek a divatból”.  Mint 

Don Bosco életében, a mi életünkben  is 

csak a kereszt által hozunk  gyümölcsöt, 

nincs apostoli termékenység Jézus ke-

resztje nélkül. Mindebben fontos a kö-

zösség misztikája, már befejeződött az 

egyéni harcosok ideje. 

Természetesen a szalézi lelkiség fontos 

szempontját, a családiasságot is megéltük 

a találkozó alatt, nemcsak a nagyon vi-

dám légkör által, de szervezett programo-

kon keresztül is. Pénteken este megnéz-

tük a „Don Bosco” című musicalt, ame-

lyet egy oratórium animátorai adtak elő.  

Szombaton este közös,  játékos-zenés 

esténk volt, amelyen maga a rendfőnök is 

gitározott és énekelt. 

A magyarországi Szalézi Családot Fekete 

Csaba és Juhász Márton  novíciusok, 

Skribánek Helga és Nagy Ágnes novíci-

ák és Hervayová Elvíra nővér képvisel-

ték. Nagy öröm volt számunkra a találko-

zás, habár Ágnes betegsége miatt csak 

vasárnap csatlakozhatott hozzánk. 

Befejezésül még egy gondolat Don Bru-

no Ferrero SDB előadótól, amellyel Don 

Bosco lelki gazdagságát igazolta: „Don 

Bosco folyamatosan  ment előre, saját 

magát nem kímélve, szíve és agya min-

dig új terveket szőtt a fiatalok megmenté-

se érdekében.” 

                           Hervayová Elvíra, FMA 

Tudj meg még többet a szaléziakról: www.szaleziak.hu 

Beszámoló a Szalézi Család Lelkiségi Napjairól 
 

Éljük meg Jézussal együtt  
a Szentlélek kalandját! 



 
 

Karácsonyi játéknap – A nyergesúj-

falui Szalézi-Irinyi Középiskola oratóriu-

mában december 21-én szerveztek kará-

csonyi játéknapot az animátorok 

Misquitta Claudius atya vezetésével. 

A már hagyományosnak mondható ese-

mény középpontjában természetesen a 

közelgő ünnep volt, amelynek hangulatát  

ötletes animációkkal sikerült az animáto-

roknak megjeleníteni a gyereksereg szá-

mára. A játéknapon a játékok mellett igen 

jelentős helye volt a kézműves foglalko-

zásnak, amely során a kicsik ajándékokat 

készíthettek szeretteiknek. A szalézi 

munkatársak segítségével sok mindent 

készíthettek a játéknap résztvevői, de 

egyértelműen most is a mézeskalács dí-

szítésnek volt a legnagyobb sikere, amit 

idén is Kárász Tímea szalézi munkatárs 

vállalt. A játékok megszervezése és élve-

zetes levezetése az animátorok ügyessé-

gét dicséri. A gyerekek most is boldogan 

és fáradtan térhettek haza, ráadásul még 

egy kis sajátkezűleg készített ajándékkal 

is kedveskedhettek szüleiknek, testvére-

iknek. 

 

Egy életvidám szent követői – Don 

Bosco Gála – A nyergesújfalui Szalézi-

Irinyi Középiskolában január 28-án emlé-

keztek meg a szalézi rend alapítójáról, 

Bosco Szent Jánosról. Délelőtt szentmi-

sével, délután pedig gálaműsorral ünne-

peltek az iskola diákjai és tanárai. 

A tornateremben felállított színpadon 17 

órakor gyúltak fel a fények és a dugig 

megtelt széksorok előtt megkezdődött az 

ünnepi műsor, amely egyes osztályok 

közös, valamint az iskola tehetséges ta-

nulóinak egyéni produkcióiból állt.  A 

programot különös gonddal állították 

össze, így a több mint két óra hosszat 

tartó műsor rendkívül dinamikus és szó-
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NYERGESÚJFALU 

Nyergesújfalu − Karácsonyi játéknap 

Don Bosco játéknap animátorok  
ígérettételével Nyergesújfalun 
 

 Játéknapot tartottak Don Bosco tiszteletére Nyergesújfalun a Szalézi-
Irinyi Középiskola oratóriumában január 30-án, Don Bosco ünnepének előest-
éjén. Vidám, színes, játékos, de egyben örömteli és ünnepélyes is volt ez az 
alkalom, mert a hosszú képzés és felkészülés végén a gyerekek előtt tíz kis-
animátor tett animátori ígéretet.  
Az animátorok narancssárga kendőjét Misquitta Claudius atya, tartományi 
ifjúságpasztorációs megbízott, az oratórium vezetője kötötte az animátorok 
nyakába, néhány biztató szóval buzdítva őket a további lelkes munkára.  
Az újdonsült animátorok: Tick Hanna, Bíró Lóránt, Árva Polett, Valaczka 
Regina, Horváth Gergő,  Kovács Kriszta, Eckl Gergő, Nagy Réka, Csapuka 
Betti és Valaczka Lukács aktívan kiveszik részüket a nyergesújfalui oratóri-
um évközi munkájában és a nyári oratóriumban is, habár nem mind az iskola 
tanulói és nem is laknak Nyergesújfalun, amiért külön elismerés illeti őket. 



rakoztató volt. A fiatalok láthatóan él-

vezték a fellépést, a hálás közönség pe-

dig tapssal jutalmazta igyekezetüket. A 

műsorszámok összeállításához és begya-

korlásához az osztályfőnökök, valamint 

Kuborczik Ildikó tánc- és drámatanár, 

valamint Horváth Dániel magyartanár 

nyújtottak hozzáértő segítséget. 

A nézőtéren helyet foglaló meghívott 

vendégeket, szülőket, jelenlegi és volt 

diákokat az iskola igazgatója, Lux Amb-

rus üdvözölte.  Az ünnepségre elfogadta 

a meghívást Dr. Völner Pál államtitkár, 

aki rövid beszédében biztatta a diákokat, 

hogy használják ki a lehetőséget, hogy 

egy életvidám szent követői lehetnek. 

Ábrahám Béla szalézi tartományfőnök 

meghívott mindenkit hogy már most 

kezdjék meg a felkészülést a 2019-es 

évre, amikor azt ünnepelhetik, hogy 

Nyergesújfalun 100 éve van középiskola. 

Felvetette, hogy helyes és méltó lenne, 

ha ennek a jubileumnak a keretében az 

iskola felvenné Zafféry Károlynak, az 

első magyar szalézinak a nevét, aki na-

gyon sokat tett a szalézi rend letelepedé-

séért Magyarországon és egyben ennek 

az iskolának a létrejöttéért, aki életének 

legutolsó szakaszában maga is itt élt és a 

nyergesújfalui temetőben nyugszik. 

Az ünnepség végén a diákönkormányzat 

tagjai az iskola diákjainak nevében felkö-

szöntötték Lux Ambrus igazgatót, aki 

ezen a napon töltötte be az ötvenedik 

életévét. 

Lengyel Erzsébet 

 

 

KAZINCBARCIKA 

Huszadik katolikus bál – 2016-ban 

huszadik alkalommal rendezte meg a 

kazincbarcikai katolikus bált a plébánia 

Caritas csoportja. A bálon soha nem lá-

tott létszámmal 270 vendég vett részt. A 

vacsoráról a HBH és Lempochner Zsolt 

gondoskodott, a zenét Molek Csongor 

szolgáltatta, mindketten immár sokadik 

éve közreműködnek ezen az eseményen. 

A bál fővédnöke Vitális Gábor SDB plé-

bános atya volt, a főszervezők Jancsurák 

Lajosné és Krokaveczné Marika voltak, 

akik idén is megfogadták: utoljára vág-

nak bele ilyen embert próbálóan nagy 

feladatba. A bál nyitóműsorát az Ifjúsági 

Ének- és Zenekar adta Tompa István 

vezetésével. Az ízletes vacsora után pe-

dig jött a tánc, szinte mindig tele volt a 

parkett. 

Éjfélkor került sor a tombolasorolásra, 

ami a sok ajándéknak köszönhetően  

majdnem hajnali egy óráig tartott, majd 

folytatódott a gondtalan téltemető far-

sang. Köszönjük minden szervezőnek, 

támogatónak és résztvevőnek a jól sike-

rült katolikus farsangot! 

www.plebania.barcika.hu 

 

Szalézi Szent Ferenc Gimnázium 

Színezd újra! – A Szalézi Szent Ferenc 

Gimnázium épületét 2012-13-ban felújí-

tották, a téli szünetben pedig Balogh 

Elemér címfestő mestert bízták meg az-

KAZINCBARCIKA 
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Kazincbarcika, Szalézi Szent Ferenc Gimnázium − Újraszínezve 

Kazincbarcika − Huszadik katolikus bál 

Nyergesújfalu − Mai Rómeó és Júlia a Don Bosco Gálan 



zal, hogy a korszerű, világos és tiszta 

falak közé egy kis színt vigyen.  

Bosco János 1832-ben Chieriben alapí-

totta meg a Vidámság Társaságát, amely-

nek három fő szabálya volt: kerülni min-

den olyan beszédet és tettet, ami nem 

való a jó keresztényhez; eleget tenni az 

iskolai és vallási kötelességeknek; vi-

dámnak lenni. Az első két szabálypont 

elvárás minden egyházi iskolában – de 

hogyan jelenik meg a Szalézi Társaságra 

jellemző derű egy köznevelési intéz-

ményben? Vidám programok, jókedv, 

öröm – jó lenne, ha ezt rögtön látná min-

denki, aki belép hozzánk. A Szalézi 

Szent Ferenc Gimnázium épületét 2012-

13-ban felújították; korszerű, világos, 

tiszta, de legyen még színesebb! Jelenjen 

meg még inkább a szalézi szellemiség a 

külsőségekben is! – gondoltuk. 

A munka oroszlánrésze a téli szünetben 

zajlott. A bejárattal szemben Don Bosco 

„köszönt” minket, az első emeleti zsi-

bongóban Szalézi Szent Ferenc híres 

mondatát olvashatjuk: „Egy csepp méz-

zel több legyet lehet fogni, mint egy hor-

dó ecettel.” A térelválasztók kockái kü-

lönböző színűek lettek, s felirat került a 

mosdókra is. 

„Ilyenek a szaléziak, jót hordozó, vidám 

fiak” – énekelték a Don Bosco születésé-

nek bicentenáriumára írt rockoperában. 

Merthogy a vidámság és a jóság nem 

kizárja, hanem fölerősíti egymást. Minél 

vidámabb és színesebb egy iskola, annál 

jobb ide járni – s a Szaléziban igazán jó 

tanulni, jó dolgozni.  

Szabóné Gonda Zsuzsanna 

 

Szalézi ünnep a Szaléziban – A Sza-

lézi Szent Ferenc Gimnáziumban január 

22-én emlékeztünk Szalézi Szent Ferenc-

re, a szalézi rend és egyben az intézmény 

névadó szentjére. A megemlékezést a 

Szent Család-templomban egy szentmi-

sével kezdtük, amelyet Ábrahám Béla 

tartományfőnök atya celebrált. Méltatta 

Szalézi Szent Ferenc életét, munkásságát, 

és egyben a szent életeseményein keresz-

tül hívta fel a fiatalok figyelmét a szere-

tet és az elfogadás fontosságára. 

 A megemlékezést az Egressy Béni Mű-

velődési Ház színháztermében folytattuk. 

Egy nagyon vidám és sok-sok lelket me-

lengető műsorszámmal teli „Ki-mit-

tud?”-ot, a Szalézi Gálát tekinthették 

meg az iskola tanulói, tanárai és az ese-

ményeken megjelent díszvendégek. Min-

den évben nagy izgalommal várjuk ezt a 

show-t, amelyet rengeteg felkészülés, 

próba és szervezés előz meg. Mind a 

szervezők, mind a fellépők remekeltek az 

idén. A megszokott, már-már hagyomá-

nyosnak nevezhető műsorszámok mellett 

idén sok váratlan meglepetést is sikerült 

színpadra vinniük. 

Színvonalas szórakozást jelentett a gyö-

nyörű zongorajáték, ritmikus sportgim-

nasztika bemutató, a néptánc és a rockze-

nét játszó együttesek. Üdítő élmény volt 

a két musical a 10.A és a 10.C osztály 

előadásában. Az előbbi „A muzsika 

hangjai” című darabbal, míg az utóbbi a 

„József és a színes, szélesvásznú álomka-

bát” című darabbal lépett színpadra. A 

9.A osztály műsorszámában József Attila

-verseket hallgathattunk meg szavalat és 

ének formában. Az utolsó fellépő a 

„Matyi és a zenemanók” nevű együttes 

végképp lenyűgözte a közönséget egy 

Don Bosco ének metál feldolgozásával.   

A zsűrit idén iskolánk nyugdíjas tanárai, 

jelenlegi tanárai és végzősei alkották. 

Míg ők pontoztak, a nézőközönség videó 

bemutatókat és mini előadásokat tekint-

hetett meg, többek között a szalézi ani-

mátorok mindennapjairól és munkájuk 

fontosságáról, valamint a tavalyi római 

jutalomútról. A legnagyobb sikert azon-

ban a végzős hatévfolyamos osztály által 

készített film aratta, amelyben azt össze-

gezték, hogyan változott meg a Szalézi 

Szent Ferenc Gimnázium az alapításától 

eltelt öt év alatt.  

Iskolánk énekkara és vezetője, Molnárné 

Marczis Erzsébet tanárnő nélkül idén 

sem jöhetett volna létre ez a műsor. 

Almási Gáborné Fóris Judit 

 

Don Bosco Középiskola 

Névadójukat ünnepelték a Don 

Boscó-sok – A kazincbarcikai Don 

Bosco Általános Iskola, Szakiskola, Kö-

zépiskola és Kollégium 2016. január 29-

én tartotta névadója égi születésének 

ünnepét, szentmisével, ünnepi műsorral, 

jutalmazással és vendégfogadással.  

A rendezvény szentmisével kezdődött a 

Szent Család-templomban, ahová meghí-
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vást kaptak a város vezető személyiségei, 

az Egri Főegyházmegye képviselői, a 

társszervezetek meghívottjai, az iskola 

tanárai, diákjai és Ábrahám Béla szalézi 

tartományfőnök, aki a szentmisét bemu-

tatta. 

A mise után az Egressy Béni Művelődési 

Központban folytatódott az ünnepi prog-

ram. Az iskola diákjai színvonalas mű-

sort adtak elő, amit háromnapos felké-

szülés előzött meg Jávorkúton, tábor 

keretében.  

Iskolánk tanárai oroszlánrészt vállaltak a 

műsorban, hiszen a diákokkal együtt 

léptek színpadra egy-egy szerep erejéig. 

Molnár-Gál Béla igazgató úr is aktív 

részese volt az ünnepi produkciónak, 

amely kivívta a nézők elismerését. Na-

gyon jó, színvonalas és szórakoztató elő-

adások kerültek bemutatásra. 

A műsorszámok után a tanári kar tárgyi 

ajándékokkal jutalmazta a legjobb tanu-

lókat, az iskola kulturális- és a sportélet-

ében részt vállaló diákokat és a kiemel-

kedő osztályokat. 

A napot svédasztalos vendégfogadás 

zárta. 

www.facebook.com/donbosco.kbarcika 

 

BUDAPEST – ÓBUDA 

Adventi koszorúk készítése – Ferenc 

atya megbízta az óbudai szalézi munka-

társak csoportját, hogy készítsék elő, 

szervezzék meg azt a délutáni kézműves 

programot, ahol a közösség tagjai elké-

szíthetik maguknak az adventi koszorúi-

kat. Erre a délutánra az animátorok külön 

játékokkal és kézműves programokkal is 

készültek a gyerekeknek. Az előkészüle-

tek során a szervezők között ment a talál-

gatás, méricskélés, hogy vajon hány da-

rab szalmakoszorúra és mennyi díszítő 

portékára lesz szükség, nehogy túl sok 

vagy túl kevés legyen a felhalmozott áru. 

Végül 50 db koszorúalap beszerzésére 

szavaztunk. Kora délutánra megérkeztek 

az érdeklődő vendégek is, akik hamar 

feltalálták magukat és pillanatok alatt 

belemerültek a nagy munkába. Sorban 

készültek a szebbnél-szebb adventi ko-

szorúk. Nagyon jó hangulatban telt a 

délután. Az óvodáskorúaktól egészen az 

idősebb testvérekig minden generáció 

jelen volt és kipróbálta kreativitását, 

ügyességét. Többen most készítettek 

először koszorút. A koszorúk és ajtódísz 

alkotások mellett falatozni, teázgatni és 

beszélgetni is volt lehetőség, ami igen 

családiassá tette a készületet. A lelkes 

animátorok a gyerekeknek több tepsi 

mézeskalácsot sütöttek, és a kisült formá-

kat már együtt díszítették ki. Ezen kívül 

kézművességre is volt lehetőség. Robert 

atya időről időre megáldotta az elkészült 

adventi koszorúkat, hogy azok majd ott-

honainkban világítsanak a hit, remény, 

szeretet és az öröm lángjaival, és vezes-

senek az úton Karácsony ünnepe felé. 

Este megelégedettséggel konstatáltuk, 

hogy mind az ötven koszorú gazdára 

talált!  

Sokan voltunk, jól éreztük magunkat, így 

nekünk már ezen a szép vasárnapon el-

kezdődött az advent! 

Lóth Pálné Irén, Rácz Zs. Enikő  

 

VI. Don Bosco országos csocsóbaj-

nokság – 2016. január 9-én, szombaton 

tartottuk az immár hatodik alkalommal 

megszervezett Don Bosco Szalézi Cso-

csóbajnokságot Óbudán. Az eseményre a 

jeges, esős idő ellenére is nagy számmal 

érkeztek Óbudáról, Albertfalváról, Mo-

gyoródról, Kazincbarcikáról és Szombat-

helyről is versenyzők, szurkolók egy-

aránt. Reggel a program hivatalos meg-

nyitóján Ferenc atya köszöntött minket 

pár nyitó gondolattal, majd a szabályok 

és a menetrend tisztázása után megkez-

dődött a bajnokság. A játék 3 korosztály-

ban zajlott, külön a felnőttben, ifjúsági-

ban, valamint az idén még több verseny-

zővel rendelkező gyermek kategóriában. 

A nap folyamán a kísérőknek, valamint 

azoknak, akiknek éppen nem volt mecs-

csük, lehetőségük nyílt megtippelni a 

bajnokság alatt lőtt összes gól számát, a 

bárban forró tea és sütemények mellett 

Don Bosco életéről szóló Legyen ön is 

milliomos! vetélkedőt játszhattak, vala-

mint Don Bosco kvízt tölthettek ki az 

oratórium területén elhelyezett életrajz 

alapján. Délben mindenki átsétált a temp-

lomba, ahol szalézi lelkiség szerint rövid 

imát tartottunk Pali atya vezetésével és 

Robert atya zenei segédletével, majd a 

templom előtt csoportképet készítettünk 
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az összegyűlt közösségről. Ezek után a 

hideg ebéd következett forró teával, hogy 

mindenki újult erővel folytathassa a mér-

kőzést. A kieséses szakaszt körmérkőzé-

sek követték, majd az elődöntő és döntő 

után az eredményhirdetésre került sor. 

Óbudáról és Szombathelyről kerültek ki 

a győztes csapatok, az összes gólt pedig 

egy kazincbarcikai és egy mogyoródi 

versenyző tippelte meg legjobban. Gratu-

lálunk mindenkinek, és köszönjük, hogy 

ennyien eljöttetek erre a már hagyomá-

nyos eseményre! 

Rózsa Réka 

Gyerekfarsang Óbudán – Idén is 

megrendezésre került az óbudai oratóriu-

mi farsang. Több mint nyolcvan gyerek 

vett részt a farsangi időszak utolsó pénte-

kére szervezett eseményen – a templom-

közösség és a környékbeli anyaotthonok 

gyermekei vegyesen.  A lelkes óbudai 

animátorcsoport egy Torpedó játékkal 

készült a vidám gyerekseregnek, mely-

nek során a csapatok furfangos kérdések-

re kerestek választ, táncpárbajban vehet-

tek részt, valamint a színpadra felállva 

jelmezeiket is bemutathatták. Rengeteg 

kreatív ötletet láthattunk, hála a gyerekek 

és szüleik ügyességének; láthattuk a bu-

dapesti új, fonódó villamost, tündéreket, 

R2D2-t, Éjkirálynőt, Legolast, egy osz-

tálynaplót a sok más fantáziadús jelmez 

mellett, ami feladta a leckét a zsűrinek. A 

program után kis vacsorával is kedves-

kedtek segítőkész szülők és munkatársak. 

Vidámság és jókedv uralkodott az egész 

délután folyamán, reméljük az összes 

résztvevőnek boldog perceket szerezhet-

tünk! 

Lukács Bori 

 

Óbudai animátorok hétvégéje Ba-

lassagyarmaton – Az óbudai animáto-

rok hagyományos februári felkészülési 

hétvégéjüket ezúttal Balassagyarmaton 

tartották. Az oratóriumban működő kü-

lönböző csoportok (ministránsok, korre-

petálás, kis közösségek) vezetőivel kie-

gészülve húsz, a fiatalokért tenni vágyó 

fiatallal utaztunk abba a városba, ahol 

nem olyan régen még szaléziak is mű-

ködtek. A hétvége folyamán sor került 

animátori élmények megosztására, elmé-

lyülésre Don Bosco nevelési módszeré-

ben, a következő félév programjainak 

tervezésére, a nyári oratórium témájáról 

való gondolkodásra, léleképítés gyanánt 

pedig imára és szentségimádásra is. A 

hétvége egyik üdítő különlegessége volt 

a balassagyarmati kisanimátorok által 

készített Cool-túra, melynek során a vá-

ros néhány nevezetességét jártuk körbe 

csapatokban, miközben a helyi fiatalokat 

is jobban megismerhettük. Hálásan kö-

szönjük nekik a készületet, a balassa-

gyarmati plébánosnak, Tibor atyának 

nyitottságát, és minden munkatársának 

segítőkészségét, amivel fogadtak minket! 

Jani Áron SDB 

 

Don Bosco Gála 2016 – Minden év 

januárjának utolsó napjaiban Bosco 

Szent Jánosra emlékezik a szaléziak nagy 

családja. Mi is folytatjuk ezt a hagyo-

mányt, és január 29-ét teljes egészében a 

szalézi rend alapítójának szenteltük. 

Délelőtt Havasi József atya mutatott be 

ünnepi szentmisét. Ezt követte a délutáni 

gálaműsor nyilvános főpróbája. A néző-

teret már ekkor is megtöltötték az érdek-

lődők és a még nem szereplő kisiskolás-

ok. 

Este elérkezett a hagyományos gálaest 

Óbuda − A Péter-Pál Iskola Don Bosco Gálája 

Óbuda—Gyerekfarsang  

Az óbudai animátorok egy hétvégét töltöttek Balassagyarmaton 



ideje, melyet idén is megtisztelt jelenlé-

tével Ábrahám Béla tartományfőnök atya 

és a rend számos jeles képviselője, több 

száz kedves nézőnk társaságában. 

A szereplőkkel együtt nagy izgalommal 

figyeltük az előadást a kulisszák mögül, 

és elképzeltük, hogy Don Bosco arcáról 

mit olvashatnánk le, ha őt is az első sor-

ban láthatnánk.  

Hisszük, hogy az égiek között örömmel, 

és talán büszkeséggel is figyelte, amint a 

színes német gyermekdallal, a kórus vál-

tozatos énekeivel, vagy a kamaraegyüttes 

dallamaival megtelt a terem. Megmoso-

lyogta Gombóc Artúrt, aki a fogyókúrá-

ját csokoládéval képzeli el, vagy a favá-

gókat, akiket egyre inkább próbára tettek 

a főnökök újításai. Nem lepődött meg, 

amikor némafilm játszódott, és akkor 

sem, amikor a kamasz fiúk akrobatikus 

ügyességükkel kápráztatták el a közönsé-

get. 

A modern zenéket is szívesen hallgatta, 

hiszen vidám táncokat, ritmusokat, igazi 

közösségi alkotásokat láthatott. A Kis 

herceg újabb rajzötleteit, a játékos kém-

történetet is érdeklődéssel figyelhette, 

mint ahogy azon is jót mulathatott, ahogy 

Szórádi Viktor tanár úr valóságos med-

veként jelent meg a néptáncosok farsangi 

koreográfiájában.  

Hisszük, hogy így történhetett, mivel 

egyik sokat idézett mondatával ezt üzen-

te követőinek:  

„Légy vidám és tedd a jót, a verebeket 

meg hagyd csiripelni.” 

Bisztricsány Ágnes 

 

 

 

 

 

META-Don Bosco Szakközépiskola 

Adománygyűjtés 2015 – November-

ben harmadik alkalommal hirdettük meg 

az adománygyűjtést a Meta-Don Bosco 

Szakközépiskolában. A diákok kezdemé-

nyezésére idén az egyik osztály egy ne-

héz sorsú családnak állított össze tartós 

élelmiszerekből álló dobozt, hogy nekik 

is legyen ünnepi asztaluk.  

Hallgatóink nagy odafigyeléssel, komp-

lett fogásokat állítottak össze és ennek 

alapján vásároltak az összeadott pénzből 

vagy hozták be a hozzávalókat. Megható 

volt, hogy a 18–20 éves fiatalok milyen 

figyelmességgel, átgondoltan állították 

össze a csomagok tartalmát.  

A dobozok pedig szépen teltek, az osz-

tályfőnökök nem győzték jelezni, hogy 

még szükségük van újabb dobozra. A 

tanáriban, az irodákban pedig egyre több 

szépen becsomagolt adomány volt.  

Az eredeti terv szerint csak tartós élelmi-

szerekből álló csomagokat szerettünk 

volna összeállítani a családoknak, aztán 

ez egy kicsit másként alakult! Mindenfé-

le finomságok is kerültek a dobozokba! 

Először nem értettük, hogy a diákok mi-

ért jönnek kérdezni, hogy mikor kapják 

meg a családok a csomagokat, azután 

megértettük. Bizony, nem csak tartós 

élelmiszer került a dobozokba, hanem 

például szaloncukor, csokoládé, kekszek, 

cukorkák, dió, kakaópor, pudingpor, tar-

tós tej, Nutella, kávé és még sorolhat-

nánk...  

Az adománygyűjtést december 7-én fe-

jeztük be. Idén az 51 osztályunk 68 nagy 

dobozt töltött meg, amelyeket Kopcsik 

Gábor tanár úr és Rajesh atya szállított le 

Kazincbarcikára, hogy ott a szalézi szer-

zetesek Andrásfalvy János atya irányítá-

sával eljuttassák a rászoruló családokhoz.   

Diákjaink és kollégáink ismét olyan em-

berségről tettek tanúbizonyságot, amiért 

büszkék lehetünk arra, hogy egy közös-

ség tagjai vagyunk! 

 

Adventi gyertyagyújtás – A tavalyi 

tanévhez hasonlóan, idén is három alka-

lommal volt adventi gyertyagyújtás a 

Metában, kétszer a nappali tagozaton és 

egyszer az esti tagozaton. 

A műsort idén is Lytton atya szervezte, 

akinek a tavalyinál népesebb zenész csa-

patot sikerült maga köré gyűjteni. Már 

hetekkel korábban megkezdték a próbá-

kat. Délután és este kellemes dallamok 

szűrődtek ki a szalézi szobából, így biz-
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tosak lehettünk abban, hogy idén is zenei 

különlegességekben lesz részünk!  

A műsort mindenki kíváncsian várta, és 

elmondhatjuk, hogy mindegyik adventi 

gyertyagyújtásnak a jó hangulaton kívül 

komoly üzenete volt. Lytton atya első 

alkalommal a másik emberre való odafi-

gyelést, a segítségnyújtást és a békét, a 

második alkalommal a szeretetet, a kö-

szönetet, a tartalmas életre való törekvést 

állította mondanivalója középpontjába, és 

egy kísérlet bemutatásával tette azt szem-

léletessé és emlékezetessé mindenki szá-

mára.  

Első ünnepségünkön Somogyi Zsuzsa 

igazgatónő, második alkalommal Ábra-

hám Béla tartományfőnök atya gyújtotta 

meg a gyertyát. 

Az igazgatónő elmondta, hogy az adomá-

nyok, amit idén összegyűjtöttünk, az em-

berségről, a segítségről szólnak és meg-

köszönte azokat a diákoknak és tanárok-

nak. Béla atya rövid köszöntője után azt 

kívánta a hallgatóknak, hogy karácsony 

ünnepe ne csak a szeretet, az ajándékozás 

napja legyen számukra, hanem sikerüljön 

a valódi szalézi közösségi életet is megta-

pasztalniuk. 

 

Don Bosco ünnep a Metában – A 

META-Don Bosco Szakközépiskolában 

Don Bosco ünnep alkalmából ünnepség-

gel egybekötött szakmai napot rendeztek, 

amelyre olyan előadókat hívtunk, akik a 

saját szakterületükön példaként állíthatók 

a fiatalok elé, mind szakmai tudásuk, 

mind elhivatottságuk, szakmaszeretetük 

miatt. 

Az ünnepség Quadros Lytton atya vetí-

téssel egybekötött előadásával és a fiata-

lok közös énekével kezdődött, majd a 

programok legvégén azzal is fejeződött 

be, így adva keretet az ünnepnek.  

A hallgatók különböző helyszíneken elő-

adásokon vettek részt. Előadók voltak: 

Dr. Zacher Gábor, Dr. Juhos Andrea, 

Kárpáti Emőke, Lentulai Edina, Dr. 

Györfi Pál, az Állampolgári Bizottság az 

Emberi Jogokért Alapítványa, Dr. Foga-

rasi Norbert.  

Szép ünnepet és tartalmas napot tudha-

tunk magunk mögött! 

 

SZÁMALK-Szalézi Szakközépiskola 

„Adni jó!” – Iskolánk ismét meghirdet-

te  karácsonyi cipősdoboz programját, 

melynek keretében  munkatársaink és 

diákjaink egy-egy cipősdoboznyi megle-

petéssel járultak hozzá a kazincbarcikai 

Don Bosco Iskola diákjainak és családjai-

nak ünnepéhez. December 15-én eljutot-

tak Kazincbarcikára a karácsonyi csoma-

gok. Ezúton is köszönjük az adományo-

kat, amelyekkel újfent szebbé tehettük 

sok rászoruló család karácsonyát. 

 

Óvodai látogatás – Dekoratőr hallga-

tóink és tanáraik december 3-án megláto-

gatták az Óbudai Szent Péter és Pál Sza-

lézi Óvodába járó gyerekeket, hogy átad-

ják a nekik készített játékokat. Az ajándé-

kok hetekig készültek a tanulók nagy 

lelkesedésével. Jó volt látni, hogy az ovi-

sok mennyire örülnek a meglepetésnek. 

Nagyon büszkék vagyunk a tanulóinkra 

és az általuk készített kreatív, hasznos, 

szép ajándékokra!  

 

Educatio kiállítás 2016 – Január 21. 

és 23. között rendezték meg az Educatio 

Nemzeti Oktatási Szakkiállítást, amelyen 

mint minden évben, iskolánk is részt vett. 

Standunkat a dekoratőr szakos tanulóink 

tervezték meg és építették fel művész 

szaktanáraink segítségével. A látogatók 

száma rekordot döntött, csak a pénteki 

napon közel 16.000 érdeklődő látogatott 

ki a SYMA Csarnokba. Szorgalmas tanu-

lóink mindhárom napon segítették az 

iskola dolgozóit szórólapozással, tájékoz-

tatással, fotózással. Idén egy kreatív 

színezőfallal készültünk az érdeklődők 

számára, melyet Molnár Csikós Hajna 

grafikus tanárunk tervezett. De emellett 

ismét lehetővé tettük a portrérajzolást 

grafikus tanulóinkkal, egyedi szóróla-

punkból pedig színes madarat hajtogatha-

tott a kedves látogató.  

Örömmel tapasztaltuk, hogy a kazincbar-

cikai szalézi iskolákból is jöttek tanuló 

csoportok és megkeresték iskolánkat. 

Reméljük, közülük sokakkal találkozunk 

szeptemberben intézményünk tanulója-

ként. 

Jámbor Melinda Kinga 

 

PESTHIDEGKÚT 

Előszilveszter – Idén második alkalom-

mal került megrendezésre az „Előszil-

vesz-teri Party” a szalézi nővérek oratóri-

umában. Színes program várta azokat, 

akik részt vettek az eseményen. 

Szerda este, rövid játék után egy egészen 

különleges élményben volt részünk. Egy 

frissen végzett csillagász jött hozzánk és 

egy roppant izgalmas témáról beszélt 

nekünk. „Mi volt a betlehemi csillag?” 

És szinte teljesen konkrét választ kaptunk 

a végére. A megoldás nem szupernóva 

robbanás vagy üstökös volt, hanem a 

Jupiter és a Szaturnusz bolygók együttál-

lása, és az amúgy is ritka jelenséget még 

más csillagászati események kisérték. Az 

előadás után még kimentünk a szabad ég 

alá, és bolyongtunk még egy kicsit a csil-

lagképek erdejében. 

PESTHIDEGKÚT 

SZÁMALK-Szalézi SzKI − Látogatás az óvodában 

A SZÁMALK-Szalézi SZKI standja az 

idei Educatio kiállításon 
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Egy kis édesség és üdítő után elkezdődött 

az este második nagyobb programja. A 

csapatokra oszlott társaságnak meg kellet 

fejteni egy rejtvényt, ami nem volt köny-

nyű, mert a megoldás felé vezető boríté-

kokat is keresgélni kellett, amik utána 

csavaros mondókákkal utaltak a követke-

ző feladatra. 

Az este további részében nem maradt el a 

zene és a tánc, de mielőtt a fiatalabbak 

haza mentek volna, összegyűltünk az est 

lelki programjára: Tóth Peti beszélt ne-

künk az év vége kapcsán az időről, arról, 

hogy hogyan is használjuk fel. Ezután 

felmentünk a kápolnába imádkozni, ahol 

Ewa nővér tartott nekünk egy rövid 

„jóéjszakát”-ot. Az imádság után egy kis 

tűzijátékban is részünk volt! 

Aki még tovább maradhatott, annak foly-

tatódott a szórakozás. Együtt énekeltünk 

és akadtak olyanok, akik táncra is perdül-

tek, majd elkezdtünk játszani. Voltak, 

akik beszélgettek, hajnalba nyújtva az 

éjszakát, de végül még napfelkelte előtt 

elment aludni a legkitartóbbak csapata is. 

Összegezve nagyon jól sikerült az este, 

hála a szervezőknek, különösen Ewa nő-

vérnek és természetesen a Jóistennek. 

Várjuk a jövő évi előszilvesztert is, sőt 

reméljük akkor még több embernek sike-

rül eljönnie. 

Skublics Péter, Skublics Zsófia 

 

Farsang az oratóriumban – Egyszer 

volt, hol nem volt, volt egyszer egy szép 

szombati nap. Ezen a napon hétágra sü-

tött a nap, s az ég tiszta kék volt.  Az 

animanók már az esemény előtt egy órá-

val ott gyülekeztek. Díszítettek, takarítot-

tak, söpörtek, felmostak és pakoltak. 

Nagy főnökük, Ewa nővér bölcs taná-

csokkal látta el őket. Mikor aztán elérke-

zett a várva-várt pillanat, jöttek sorban a 

vendégek. Hoztak magukkal sok finom 

enni- és innivalót. A jelmezüket sem 

hagyták otthon. Volt ott mackó, tigris, 

macskanő, cowgirl, Mary Poppins, (b)

anya, (villa)mos, kertész, egy ijesztő 

szellem is, és néha be-bekukkantott a 

bölcs Flavio apó is. Még sok más jelme-

zes ifjú és gyerek volt ott. Mikorra már 

mindenki megérkezett, szólt a zene, vil-

logtak a fények és táncoltak a fiatalok. 

Sok játék után elhagytuk székeinket, s a 

zene ütemére roptuk a jobbnál-jobb 

bansokat.  Miután mindenki elfáradt és 

megszomjazott, megbontottuk finomsá-

gainkat. Utána teli gyomorral leültünk és 

karaokéztunk szebbnél-szebb dalokat. 

Egy-két szuper csapatjáték is sorra került. 

S csak egy lufi esett áldozatul a verseny-

nek. Aztán párba álltunk és újságtáncol-

tunk. Mikor a papír már oly kicsi lett, 

hogy nem fért rá két ember, akkor a na-

gyobbik nyakába vette a kisebbiket. Pá-

ros táncok is voltak, de akik már elfárad-

tak, azok leültek és egy jót beszélgettek a 

barátaikkal. Az animanók végig szorgo-

san dolgoztak és mindig odafigyeltek a 

másikra. Itt a vége, s ha nem hiszed, gye-

re el jövőre! :)                                        
Koncz Klári 

 

MOGYORÓD 

Laura Vicuña ünnepe – A mogyoródi 

óvoda január 17-én ünnepelte névadóját 

és védőszentjét, Boldog Laura Vicuñát. A 

szentmisén, melyet a plébános, Tóth Jó-

zsef Miklós atya mutatott be, párbeszédes 

formában idézte fel az óvodásokkal Lau-

ra Vicuña követendő életpéldáját.  

A szentmise után az óvodások, szülők és 

az óvoda dolgozói átvonultak az oratóri-

umba, ahol a Don Bosco Nővérek vezeté-

sével vidám családi vetélkedő keretében 

elevenítették fel Laura életének apró ese-

ményeit.  

Végül az anyukák és az óvoda dolgozói 

által készített finom süteményekkel zár-

ták a vidám délelőttöt. 

www.donbosconoverek.hu 

 

Mogyoród − Laura Vicuña ünnepe 

Pesthidegkút − Előszilveszter 

MOGYORÓD 

Pesthidegkút − Farsang az oratóriumban 



 

PÉCS 

Az elmúlt évben a játszó délután a Gyárvárosi plébánián, amit 

havonta egyszer tartunk, pont Szent Miklós előestéjére esett. A 

gyerekek létszáma ezen a napon a megszokott duplája volt, alig 

fértek be a számukra kijelölt kis terembe. A gyerekeket a játék-

nál  is jobban izgatta, hogy a játékot követő szentmisére Szent 

Miklós látogatását várták. A szertartás végén a szent püspök 

saját életének történetéből mesélt a gyerekeknek, majd ajándék-

csomagokat osztott. A karácsonyi ünnepségre is hivatalosak 

voltunk, bár az iskola ennek megrendezésében nem kérte segít-

ségünket. 

Az országos Don Bosco ünnepen a munkatársak közül négyen 

tudtunk részt venni. Még nem jártunk Pesthidegkúton, ezért ez 

külön élményt jelentett. A műsorban a legkisebbektől az animá-

torokig mindenki szerephez jutott. Változatos, szép, lelket si-

mogató előadás volt és kitűnő szervezés. Dicséret és hála a 

kedves nővéreknek! 

Már elkezdtük a készülődést május 21-én megrendezésre kerü-

lő, megalakulásunk húszéves évfordulójának megünneplésére, 

ahová mindenkit szeretettel várunk. A műsor kialakulása után 

természetesen meghívót is küldünk, de addig is kérjük, akit 

érdekel, május 21-re ne tervezzen más programot. 

Mezey Klára 

 

EGER   

ÉLET-GPS –  így neveztük el a lelkigyakorlatot, amely 2015. 

november 13–14-én került megrendezésre az Egri Segítő Szűz 

Mária Főiskolai Leánykollégiumban.  Most csak a kollégisták 

egy része vett rajta részt, a második turnus márciusban lesz. 

A rendezvény pénteken kezdődött szervezési információkkal és 

a kiscsoportok kialakításával. A csoportok rögtön el is vonultak 

a csoportmunka helyszíneire, és belekezdtek az első 

„feladatba”: összekovácsolni a csoportot játékokkal és közös 

megosztással. Az egész kollégiumban lehetett hallani a vidám-

ság harsogó megnyilvánulásait. 

Czibere Zsolt atya ennek a két napnak az „Életvezetési teoló-

gia” címet adta. Előadását azzal kezdte, hogy nagyon találóan 

megmagyarázta mi is a GPS a mi hitünkben, életünkben: az a 

szerkentyű, ami segít megtalálni a megfelelő utat a célunkhoz. 

Viszont egy GPS sem működik műhold nélkül. A mi életünk 

GPS-ének is van három „műholdja”: az Atya, a Fiú és a Szent-

lélek. Ők vezetnek minket a helyes úton a cél felé. 

Az előadás után ismét csoportbeszélgetések voltak, majd este 

megnéztük a Don Bosco című film első részét. A film után a 

kápolnában mindenki leírta „mit visz haza” a filmből, tehát egy 

gondolatot, amelyet valóra szeretne váltani. 

Szombaton előadás következett a bűnbánat szentségéről, majd 

egészen az ebédig az atya pihenés nélkül gyóntatott.  

Az ebédet egy agypihentető játék követte, majd Zsolt atya utol-

só előadása. Isten szeretetéről beszélt, aki „felejt”, nem emléke-

zik többé a gyónásban megbocsátott bűneinkre, az a fontos 

számára, hogy boldogok legyünk.  

A közös ifjúsági szentmise után a csoportok beszámoló gondo-

lataival zártuk ezt a két gazdag napot. Sok fontos dologra kap-

tunk magyarázatot, és ami a legfontosabb: próbáltuk jó irányba 

beállítani életünk GPS-ét. 

Győrfi Ágnes 

SZALÉZI ÉRTESÍTŐ2016/1   27 

 
 
 

 
 
 
 
 
    
     
 
 

    Szíjártó László    

         (1933−2016) 
  Szíjártó László szalézi áldozópap 2016. január 2-án, 

életének 83., áldozópapságának 58. évében, szentségekkel 

megerősítve a veszprémi Csolnoky Ferenc Kórházban vissza-

adta lelkét Teremtőjének.  

Szíjártó László atya 1933. július 3-án született Kertán, mélyen 

hívő katolikus családban. Iskoláit Kertán végezte, majd Esz-

tergomban érettségizett. 1949-ben kezdte meg a noviciátust 

Tanakajdon. 1950. június 30-án első fogadalommal kötelezte 

el magát, hogy Don Bosco követője akar lenni. Amikor 1950-

ben a rendeket feloszlatták, a Győri Egyházmegyébe jelentke-

zett, ezért Győrben folytatta teológiai tanulmányait, ahol 

1958. június 15-én pappá szentelték. Néhány nap múlva, 

1958. július 2-án örökre elkötelezte magát a Szalézi Társaság 

mellett. 1950 után megtapasztalta a szerzetesi élettel járó ne-

hézségeket. Felszentelését követően, mint újmisés pap a 

környei plébánián káplánként és hitoktatóként működött 1958

-ban, majd különböző helyeken szolgált, így Rábapatonán 

1959-1962 között, Beleden 1962-1965 között, Mosonmagyar-

óváron 1965-1968 között, Tatabányán 1968-1972 között, a 

kaposvári Nagyboldogasszony plébánián 1972-1973 között és 

végül a veszprémi Szent László plébánián 1973-1975 között. 

Nagyesztergáron 1975-től, Lókúton 1983-tól, Pénzesgyőrön 

1985-től volt plébános. 1984-től címzetes esperes, 1988-tól 

érseki tanácsos és 1996-tól 2012-ig kerületi esperes volt. 2012

-re sajnos ereje elfogyott, ezért a zirci Szent Bernát Idősek 

Otthonába került gondozásra. 2015. december 29-én bevitték 

a veszprémi kórházba, ahol 2016. január 2-án, a délutáni órák-

ban az Úr magához szólította. László atya példamutató pap és 

szalézi szerzetes volt. Hatalmas lelkesedés sugárzott belőle és 

mindig kész volt kisegíteni a környező plébániákat.  

EGER 

PÉCS 

Eger − Lelkigyakorlatozó kollégisták 
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